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Note for file

Note for file

L.M. to B.5,

553
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¢ Circular for\MAR?Eﬁﬁf may now be cancelled.
I should be grateful if ins#4@ad a green ceard could be inserted
in the Traffic Index.

‘ % \ \ A
~ (\\K\\ T PP G 1 8 \

N

D.W. Bloomfield

D.1/Inv.

31st March, 1965.

To H.0. cancelling H.0.S.I. entry

Green Card to H.0.T.I.

556

Note for file re confirmation of MARTELLI's address

557.

Extract from Report on Visit to Mullard Ltd., Mullard Research
Laboratories, Salfords, Redhill, Surrey.
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j- 1'\1 .

We spoke yesterday about serial 558a. I have
checked the Supp.F and Supp.D to this file (the latter was
borrowed from you) and it would not appear that we have
any transcript of the concluding addresses of counsel and
the judge's summing up. You told me yesterday that you
thought it unlikely that these would have been transcribed
by the official court transcribers.

24 lay I have your advice please on how to reply to
558a? Supp.F and Supp.D are attached,

D, lz Inv,.
Srd June 1965

Copy: PF,790,570 Supp D
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No record of the closing speeches of Counsel
is normally taken, even by the Court's own shorthand
writer, Newspaper reporters note points in the
speeches which strike them as particularly interest-
ing; 2?6 short aceount of the Solicitor General's
addrgg have marked at flag A and the more detailed
summary of the Defence speech at Flag B in PP,.790,570
Supp D (attached) are the best that we can offer.

2. The Judge's summing up will, in fact, be in the
Court record of the trial, but the principle enuncia-
ted in paragraph 1 of S5L4l4a applies as much to this as
to any other part of the transcript of the proceedings,
I am reluctant to be involved in getting the Israelis
a copy under the countern particularly in view of the
fact that their interest is purely acadenic,

e Flags C and D in Supp D are quite good newspaper
summaries of the two parts of the summing up and I
suggest you supply copies of these for onward trans-

mission to the Israelis, .
/f}}

A, Allen

[l
v
L.A. Jd.
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Reference
Min, 564 cont.

L. There are objections to this line of action:

(a) A satisfactory brief in a case like this would be
difficult to compile.

An applicant for naturalisation might well find it
difficult to admit to the police that he has perjured
himself in a court of law,

If, as is most likely, MARTELLI does not tell the
truth to the police, he will further have entrenched
himself in his falsehoods and this may meke it all
the more difficult for him to come clean.,

Bie Alternatively, we could seek Home Office permission to be
present at the police interview and to take part in it. This would
not be entirely satisfactory from our point of view - two-part inter-
views rarely aere - and I understand that the Home Office would not
receive such a proposal with enthusiasm. Objections (b) and (¢) in
the preceding paragraph would apply.

6. It would meet our reqguirements best if we were to see MARTELLI
ourselves before the police interview., This would provide the best
opportunity of suggesting informally that it would be in MARTELLI's

own best interests-to come clean with us, I don't know if the Home
Office would be agreeable, but Tom Roberts suggests that we seek their
views on our seeing MARTELLI under the police umbrella as part of the
naturalisation proceedings., If MARTELLI were to insist on being
accompanied by his solicitor at this, or at a police interview, I gather
we should not be able to prevent it and we should, it seems, be aw
thwarted as we were at the two interviews which followed his acquittal,

Zo We need the advice of Director C and the Legal Advisor on this
difficult position and, if you agree, I should be grateful if youwould
forward the file to them.,

8. While this aspect of the case is under consideration, a draft
brief ought to be prepared: I think this should be a full one which
can be tailored as hecessary. Do you wish me to prepare this? I fear
that the file is not in the best of shapes, since it has been dealt with
simply on a "care-and-maintenance" basis since shortly after the trial,
As you will remember, it had to be put aside in the hopes that time
would subseguently be found to tidy it up.

;

e :
.‘/ &
<\§§\*‘**=:::Xf\}\»)\\

S

D.W. Bloomfield™

D.1/Inv.

15th September, 1965,
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either we or the police will get
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very far with MARTELLI unless he can be given an
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assurance that 1if he now g g aiullaecount of

dealings with the R.I.S. he will
' further charges Permission
surance is not easily. obtained.
3 ¢ rat ; we have reasor
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=

raft brief

B
D.1/Inv.

\j Your minute 565 refers.

2. What we want from MARTELLI is an accurate account of his
dealings with the R,I.S. purged of all the improbabilities and
omissions of the story he told in court. He must have assisted
the R.I.S. more than he has admitted and it is obviously impor-
tant that we should know as precisely as possible what damage
has been done. What is more interesting is the possibility
that for some reason or another the Russians may ultimately have
intended MARTELLI to be identified and investigated by the
Security Service. Thus, apart from points of considerable,
though from the D.P,P.'s point of view,probably academic,
interest, such as, for example, the identity of MARTELLI's
several controllers, the full detail of his contacting arrangements,
the proWi@nence of his mysterious "extra quarterly income" of
which he received an instalment of c. £240 in January 1963, and
the extent to which he used his one-time pads and other special
equipment, including possibly a Minox camera, we might hope to
discover directly or indirectly the following:~=

(1) What work the R.I.S. asked him to do and over

what period, and how far he complied. He has so
fer insisted that he was paid no money by the R.I.S.

/wd ﬂlat.....
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Min, 566 cont,

and that he avoided as far as he could giving to them any
information on his colleagues and fellow scientists, and on
his work, He could, in fact, have provided useful information
in both fields. - When he was at Culham many of the scientists
associated with him had been recently, or still were part-time,
on the staff of the weapons establishment at Aldermaston and
in touch with highly classified work. MARTELLI must have
gleaned from them in normal working exchanges informetion of
value to the R.I1.S. He could also have been a useful talent
spotter among Aldermaston scientists., It could be of great
importance to know what information on such colleagues was
provided by MARTELLI and the identity of those scientists in
whom the R.I.S. showed particular interest.

Why MARTELLI switched from high energy physice to plasma
physics at the age of about 37. Could it have been at the
express wish %9 the R.I.5.? A relisble and senior scientist
at Culham has said that it always struck him and others as
odd that MARTELLI should meke such a switch at that age,
particularly since it seemed, at least in the early days, that
he had no particular aptitude in the direction of plasma
physics. The informesnt thought that from an espionage point
of view Culham would be an attractive proposition because of
the contacts with Aldermaeston staff and because, as the
establishment grew, it would become of first importance in the
U.K. in its field and some of the brightest brains in U.K.
physics would pass through it. The Source Report at 50z has
it that an English translation of a scientific work by a Russian
scientist was sent to MARTELLI with instructions to try to get
it published under his own name, the object being to enhance
his scientific reputation. This work may have been given to
MARTELLI by the R.I.S. at about the time of his switch.

MARTELLI was at pains on a number of occasions throughout
his evidence to say that the R.I.S. frequently tried to
persuade him to leave the field of academic physics - and
particularly plasme physics - for industrial or applied work.
It is possible that these statements were a smoke screen and
that the R.I.S. specifically instructed MARTELLI to engage
himself in the field of plasme physics. If we establish this
to be so, we shall have learnt something interesting about
R.I.S. targets in the U.K.

Whether MARTELLI was also spying for EURATOM and/or Italy.
MARTELLI hinted that this may have been so to one of his police
escort and there are one or two straws blowing from the same
direction.

Whether at some time between his switch to plasma physics in
1958/59 and mid-to-late 1962 the R.I.S. may have despaired of
making a good agent of so unmanageable a person as MARTELLI, and
have deliberately prepared to blow him. If he was not passing
classified information at the time, the R.I.S. may have counted
on our wasting a great deal of time and effort in the investigation
of MARTELLI in the hope of finding him in flagrante delicto, and
may not have expected us to arrest him when we did. It may even
have been the R.I.S.'s hope that in the end things would turn out
as in fact they did and that as a result of the MARTELLI verdict
egspionage in the non-clagsified field would become an area in
which it would be easier for them to recruit assistants, This, I
admi§, is a long shot and the R.I.S. could not have been sure
that the verdict would go as it did. A third possibility is that
a wider-reaching deception was intended with the aim of protecting
other sources,

CODE 18-75




Min, 566 cont.

The "blowing" hypothesis is by far the most interesfing
one: it can only be examined if we have MARTELLI's full and
honest account of the conduct of the R.I.S. towards him,

Precisely why MARTELLI was so frantic in his attempts to
get in touch with Hugh YOUNG, D.D.S.I., in the first few days
after his arrest. Among the explanations advanced for this
behaviour is that it had by this time dawned on MARTELLI that
he had been "shopped" by the Russians and that he wished to sound
out with YOUNG whom, as Pamela ROTHWELL's godfather, he had once
met, the advisability of turning Queen's evidence with or without
a full confession.

3. There is a deal of detail which MARTELLI could assist with if

he were so minded, but since you asked for a short note I have left this
out without, I am afraid, preventing the sbove from reaching some length.

X ST

D, W, Bloomfield

D.'l‘InV.

20th September 1965.

awav unw' i
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Reference

D.l/Iy_Gf&@Mﬁ

While I appreciate that paragraph 2 (L) of
Minute 566 in particular raises issues ofL which 1t
would be of considerable value to D Branch to be
better informed, I am in doubt whether the circum-
stances here justify seeking the approval of the
Director of Public Prosecutions to offering MARTELLI
immunity from any future proceedings in respect of
his relationship with the R.I.S.

2 Even if such assurances were given to MARTELLI,
is there a real likelihood that his tongue would be
loosened as a result? Lying saved him from a prison
sentence: Burely he would be mad to abandon a story
that has served him so well in return for an assurance
about something on which he seems to feel small
anxiety (since he has remained in the D.E.).
Similarly on the naturalisation issue, would he not
reason that he is more likely to obtain a Certificate
by continuing to maintain his complete innocence than
by admitting to us, in return for our promise that we
would not oppose his application to be naturalised,
that he perjured himself at his trial?

B I am ready to discuss at your convenience,

L.A.

s s

28th September 1965
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570.

26.10.65. Points on which MARTELLI may be questioned in the course of his
Naturalisation Interview by the Police

571.

w ;,7// ¢

C.3.C./Mrs. Keene through D.éz{;v.

Please see minutes 564-569,

23 I am sorry that I have taken so long to get this file to you,

ke You will see that we are dissatisfied with the account
MARTELLI gave of his relations with the R.I.S., both before the
court and to Mr. Patrick (whom he knew as "Patching") on the

two occasions when he was seen by the Security Service after the
trial. Briefly we believe that he co-operated with the R.I.S.
though possibly not fully, and that he probsably received payment
It is not possible - even if it were desirable - for the Police
to conduct an intensive interrogation on the whole question of
his relations with the R.I.S., but there are certain points on
which they could , with advantage, question MARTELLI. I have
placed a note of these points at serial 570a. (The top copy is
pinned to the file cover.) I have sidelined those passages
which involve delicate sources (almost always PHIDIAS and

and which are for background use only. My purpose in wishing
these points covered is twofold:

(a) By filling in missing significant details to enable
ourselves the better to assess the real nature of
MARTELLI's relations with the R.I.S. and to make our
recommendations to the Home Office.

(b) To put MARTELLI in a position where he must commit him-
self one way or another in answer to questions of
cardinal importance - in particuler, his financial
receipts and his handling of the one-time pads. If
he tells the truth, this will obviously be useful.

If he lies, there is a good chance that we may detect
this and thus be in a position to demonstrate to the
Home Office, if we subsequently think it necessary,
that MARTELLI is unworthy of naturalisation.

By et i
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Reference P.F, 790,570

Min, 571 cont,

4o In the matter of questioning MARTELLI on his finances, I hope
that the "discreet enquiries....into the applicant's financial
stability and prospects" enjoined by the Home Office's guidance

notes may be capable of an interpretation wide enough to Jjustify the
detail I should like. (I am anxious to be informed in detail on the
alimony, incidentally, in order to dispose of a suggestion made by
SIFAR that MARTELLI was paying so much of his salary to his wife that
he must have had additional finapcial support from Pamela ROTHWELL

or from other quarters.)

S Attached to the file cover is a spare copy of a summary which
we made of the evidence MARTELLI gave at his trial on his own back-
ground and history and on his relations with the R.I.S. You may think
it useful to send this to the Police for their background information.
(We should like to have it back in due course.) so attach a copy
of a note made for the Head Office newsletter in A é& 1963, some of
which you may like to incorporate in your letter to the Police.

6. I think it will assist the officer who carries out the interview
to have a personal briefing to supplement and clarify what we send in
writing., For my part, I should be glad of an opportunity to make sure
the searchlight is accurately trained on the target. I should be ready
to provide this briefing myself. Do you think the Home Office and the
Police would be prepared to accept i%?2

R\ g

D.W. Bloomflel&

D.1/Inv.

27th October, 1965.

Draft letter to C.C. E. Sussex.
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This could be a. troublesome case for the
Home Secretary who, if he refuses naturalisation,
might be accused of penalising MARTELLI for activities
which a jury said were not acts preparatory to the
commigsion of an offence under the 0.5.A. We nust,
therefore, be careful not to compromise his position
in any way.

2e However, naturalisation always involves
searching enquiries and there is no reason why they
should not be searching in this case provided - it
seems to me - that they do not carry the implication
that MARTELLI's acquiltal was a miscarriage of justice.
The instructions to which you refer in minute 573
give scope for seekingZ{tnformation which D. Branch

- wants and I think it would be quite in order to
question MARTELLI on the first three points in the
brief,though I am doubtful whether the financial
enquiries can be "discreetly" pursued in the detail

D. Branch requires unless MARTELLI proves exceptionally
co-operative. The fourth point is more tricky as

D. Branch recognises,

Do I think it would be right to let the Home
Office know what we propose

YW v

C.A.G. Simkins.,

To C.C. East Sussex.




8.11.65.

10.11.65,

15.‘. 65.

1%.12,.55,
21.,12,65.

30.12.65.

CODE 18-75

To C.C, East Sussex

Note re Det. Insp. Johnson's visit

578 .

Note re visit of Inspector Johnson

579.

Note for file re Johnson's interview with MARTELLI

580.

From C.C, BEast Sussex
Ext. from H.O0. file

581.

Ext, from H.0. files for MARTELLI
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Note re Imperial College

Source Report

Note for file

Resume of the MARTELLI
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PF 790 570

Refererces. i e .

---------------- sesens

LA.

Please see at 587a a draft of the current
D Branch assessment of MARTELLI for incorporation in the
C.3., reply to the Home Office on the question of MARTELLI's
application for naturalisation. This is based on a re-
appraisal of the case, and takesinto account the answers
given by MARTELLI to the S.B. officer who conducted the
naturalisation enquiries, and who posed special questions
based on a brief supplied by us.

2% We are in no doubt that MARTELLI has withheld

-the truth about his dealings with the R.I.S; and that we

have & duty to say so. I can understand, however, that
there are other considerations which may apply.

B) S

P.F., Stewart

D.l(Inv.
1 030 ®

D.1/Iny;

This is a difficult exercise and I do not think
587a is quite right yet, Presumably our duty is to place
before the Home Office all the information at our disposal

, which bears on MARTELLI's fitness to be naturalised. We

shall not have done this unless something more is said
about the original source material than is contained in

the fingl s entence of paragraph 9 of the draft. I realise
that there may be security (and perhaps other) objections;
but we could make special arrangements with the head of the
Home Office Aliens' Department over the handling of the case
papers,

2% If difficulties over the source material can be over-
ridden, I suggest for your consideration ‘substituting some-
thing on the following pattern for the existing draft:

(2a) An authoritative source ‘reported in*1962 that a
person who, from the description, we are satis-
fied is MARTELLI, was d spy for the R.I.S.,
that he had been employed by them since at least
1950 and that he was regarded as a valued agent,

This source has provided accurate information in
similar cases to that of MARTELLI, although its

/complete,..




Minute 590 continued

complete authentic¢ity has still not been
established, (I am guessing here about the
view you now take sbowt this source.)

Because the source is highly delicate, it
has not been possible to use the above in- |
formation in order to challenge MARTELLI; |
nor can .the information be disclosed even
now outside a very limited circle of
officials.,

MARTELLI was arrested on 27th April and
brought to trial at the 0l1d Bailey on 2nd
July 1963 on an inditement containing nine |
. counts under the Official Secrets Acts, 9
The charges were that he did acts prepara-
tory to communicating to another person fon
a purpose prejudicial to the safety or in-|
terest of the state information calculated
to be or which might be or was intended to |
be useful to an enemy by ‘

/ List of counts_/

/ Include here substance of paragraphs 2,
3 and 4 of existing draft_/

There is no evidence of any kind, other
than the information provided by the sourcé
mentioned above, which disproves in any {
material particular the story MARTELLI told
at the 01d Bailey,

SOl ;
We have detected one instance of MARTELLI |
withholding information in the course of |
his naturalisation interview in which he |
was asked to supply information on his |
sources of income over the last five years,
/ Here give facts of unexplained money re—:
ceived in 1963. i '

terviewed by Security Service officers,

On each occasion he gave the impression of |
wishing to do all in his power to assist
the authorities, although in fact the in-
terviews provided no fresh information of
value, {

|
After his acquittal, MARTELLI was twice in?
|

i

B I am rathersgainst including the information in|
paragraph 11 of 587a, in view of the delicate circum-|
stances, Does it really add significantly to the
case against MARTELLI?

L, Finally, I think we should aim at stating the |
facts as baldly as DOSSlble and avoid offering specu-|
‘1at1Ve comment, f

B4 It will be useful to have C.3's views on the
guestion of including a recommepdation in the report.

L.A. J.A, Allen

23pd March 1966




28.3.66,
29.3.66.

@

31.3.66,

CODE 18-75

Reference

Note for File

Note for File
Note for File

To L.A, att, new draft

At serial 593%a is a draft of the D. Branch
assessment of MARTELLI for incorporation, if you so wish,
in your reply to the Home Office on the question of
MARTELLI's naturalisation.

2e I apologise for the delay in sending this to
you, but you will see that a good deal of work has been
done on the file in order to arrive at a just conclusion;
and there has been some difficulty in trying to get
clearance to use certain delicate source material, 1

can only hope that the delay has not put you in an
awkward position vis-a-vis the Home Office,

}Szkkﬁva~/'
—

P.F, Stewart




Your predecessor saw this case at the pre-
naturalisation stage (Minute 574). The police
naturalisation reports are at 581a and the East
Sussex special report to us at 580a.

2. The D Branch summary at 593a has been agreed

by L.A. We have no further comment apart from

small amendments to paragraph 6 which have been agreed
with D1.Inv/lMr Bloomfield. D1.Inv. has also agreed
to a grading of Secret instead of Top Secret. My
advice is that we should not add any recommendation.

e Earlier files are available in C.3. if you
want to see them.

g, T.P. Aubrey.

18 April, 1966.

596

A by mund 523 ,
21.4.66. Draft minute to D.D.G. ¥e naturalisation of subject

m/iqkk'
| Al
i

As directed I have prepared a draft for
D.D.G. through D. I have cleared with L.A. that it
is in order for us to express the opinions suggested
in paragraph 3, and I suggest that we can venture
such opinions without revealing the extent to which
they are backed by delicate source material.

c.3. T.P. Aubfey.

21 April, 1966,
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25.4 .66,

H.0.T.I. Biennial Review

We discussed the MARTELLI case today.
I agree it should be handled on the lines proposed
in minute 598. We have a duty to give the Home
Office a summary of our information bearing on
MARTELLI's loyalty and, in an exceptional case
like this, to advise on the security aspects of
the case (634a, 649a of SF.60-U.K.-2).

2 I would prefer to make the points 1in

para. 5 (first sentence excepted) and 6 of 593a
orally. Para. 5 might read: '"None of the evidence
which it was possible to put forward in Court
disproves the story MARTELLI told at the 0ld Bailey
in any material particular. Nevertheless, there are
matters which lead the Security Service to conclude
that he has not told the full truth about his
relations with the R.I.S. and has not done so
because he actively assisted it", - or some such
formula.

Para. 7 would then be para. 6.

3 Our minute on the Home Office file might
read: "Please see M.I.5. reporte. The Secretary of
State may care to consult the Director General on the
security aspects of this case." I do not think this
minute, in conjunction with my suggested para. 5,
would endanger the source reporting

L. I think we ought to prepare now the brief
we would give the D.G. for his discussion with the
Home Secretarye. This should cover

(a) The grounds for our opinion in para. 5,
which are :

(1) The general implausibility of
MARTELLI's story and the timing
of the visit referred to in
para. 5 of 593a.

/(1i) His




CODE 18-75

Minute 600 continued

(ii) His finances.
(iii) The matter of the 0.T.P.s.
(iv) The source report.

Our conclusion from the foregoing.
Is this that MARTELLI probably was a
spy, but we cannot go bail for it?

The replies the D.G. would give if the
Home Secretary asked :

(i) If I refuse naturalisation,
can I adduce any security
- reasons for doing so?

(11) What additional security
risks arise if I naturalise
MARTELLI?

There may be other supplementaries of
which we ought to take account.

The next step is to draw up this brief.

7t !
Qﬁyﬁgwwowiwo

e e g .
—

D.D‘G.

20.5.66.

601.

,\S J (ZgM ié(,c r'\ t/u»(/c() (,/(,r e lA (Td—; (é.__‘[ e l«.v_/,._,-
tx(,W( (L&”‘t/( w-«é S k]> leé

rence Minute 600, I should be grateful
ch could produce the Iler draft of the
) hen con)ult with €.5. We will make the
ary dﬂ“hlLaﬂtS to the submission at 593a.
e asked C.,3 to make the next submission to me
when it is ready and I will send it on to D.D.G.

/\\~—~y, St
(// /i ¥)"~L-—k (‘ o4

M.B. Hanley.
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602.

26.,5.66, Draft for Briefing of D.G. for meeting with Home Secretary

603.

I have placed on the file at 602a a first draft for the
D.G.'s brief to speak to the Home Secretary.

2. Where particular additional background has been necessary,

I have put this in the form of comment, More detailed back-
ground information is, of course, to be found at 583a amd 586a.

ARt

D.W. Bloomfield

D.1/Inv.

26th May, 1966.

605.

raft reEort to Home_Off%ce — MARTELLI
now replaced by serial 612a).

)0
A Ny 606.
v 4

I have placed at 605a a clean draft of 593a,
incorporating the amendments suggested by D.D.G.
in Minute 600. I have made one amendment to
the draft brief, at paragraph 12 of 602a. If

/the




Reference P¥ 790 570
(Minute 606 continued)

the D.G. approves, the Home dffice file can now be
sent back with a fair copy of 605a and a2 minute as
suggested by D.D.G. at paragraph 3 of Minute 600.

-

c.3. T.P." Aubrey.
o June, 1966. Ex.974

D.D.8 through Do
—

In reply to minute 600 I submit at 605a a draft
report for C.3 to submit to the Home Office. This
incorporates the amendments you have suggested and would
be sent to the Home Office with the following minute:-

Please see M.I.5 report. LThe Secretary of
State may care to consult the Director
General on the security aspects of this
case,]|

2 I also submit at 602a a draft brief for the
Director General for his meeting with the Home Secretary.
This has been jointly agreed by C. and D. Branches.,

The points which the Director General might wish to make
to the Home Secretary are summarised in the conclusions

of the brief (paragraph 8) and the answers to the
questions which the Home Secretary might ask (minute

600 paragraph 4(c)) are given in the concluding paragraphs
under the heading "Consequences to security of a decision
to withhold or to grant naturalisation".

| / /\/V%‘&%—/‘Cv\tj Ce
/ £ /

M.B. Hanley.

e
% June 1966.

CODE 18-75




b, 6.

At 602a please find a draft brief for D.G.
which was hammered out by Director C, D.1/Inv (Bloomfie]
and myself. I apologise for its length, but I think
the D.G. would wish to have a full brief for this case
although he may consider it desirable to limit the dis-
cussion to points of substance.

P A M, MacDonald

Tth June 1966

MARTELLI is an applicant for naturalisation.
+I think we have a duty to give the Home Office infor-
mation bearing on his loyalty and, in an exceptional
case like this, to advise on the security aspects

of the case (634a and 639a in SF.60-U.K.-2).

2e I have discussed this with C. and D.
Our proposal is to place 6052 on the Home Office
file with a minute suggesting that the Secretary
of State should consult you about the security
aspects of the case, These in turn are covered
by the brief at 602a.
wi W
3. Para. 5/contains information which we
cannot give the Home Office in writing and I think
the information in paras 3 and 4 is also better
dealt with orally. )
he wnwil” Zlhs o o
b bW $o b h%m%"ﬁi/ﬁ"‘m Lo Hea
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BRIEF FOR THE DIRECTOR GENERAL
FOR HIS MEETING WITH THE HOME SECRETARY
TO DISCUSS THE NATURALISATION OF MARTELLI

1. In paragraph 5 of their report to the Home Office the
Security Service indicated that there were matters which led
them to conclude that MARTELLI had not told the full truth
about his relations with the R.I.S. and had not done so because
he actively assisted it. The grounds for this conclusion are

described below,.

2. The general implausibility of MARTELLI's story

MARTELLI's story contains a number of implausibilities
both in what the R.I.S. are alleged to have done and in his
own reactions to their behaviour:-

(a) It seems unlikely that the R.I.S. would spend 2%
years merely meeting MARTELLI and occasionally
giving him such equipment as One-Time Pads which
he was never asked to use. MARTELLI's contention
that he meekly did as the R.I.S. bade him, accepting
the inconvenience of their demands and the irritation
of their apparent lack of co-ordination, does not
accord with what we know of his intelligence,
arrogance, egotiém and volatile impaetience. It
ié hard to believe, for example, that he should
readily have agreed to come up to London from
Birmingham on receipt of the first laconic messages
he received from the Russians who were to become
his R.I.S5. controllers. At a time when he claimed
to have been unaware of R.I.S. interest in him, he
said he received a letter whose signature was
illegiblé, containing a vague invitation to a talk

"relating to your family affairs" and suggesting a

/meeting...




meeting in a London pub. MARTELLI said that he
guessed from the typescript that the writer was
Russian. This and the fact that so soon after

his legal separation his family affairs were of
particular importance to him were, he claims, suf-
ficient to make him keep this mysterious appointment.
A similarly curious episode is said to have occurred
on MARTELLI's return by car from an occasional

visit to Aldermaston. He gave a 1lift to someone

he found standing by his car after a momentary stop
en route. The stranger left MARTELLI at a later
stop leaving in the car what proved to be further
clandestine communications paraphernalia. The
implication that the R.I.S. prefer such complicated
field work to much simpler alternative arrangements
-is difficult to accept.

When he has been called upon to comment on such un-
likely features of his story, MARTELLI has protested
himself mystified. He has also retreated behind
his allegedly defective memory. Just how genuine a weak-
ness this is = may be judged from the fact that when
he was interviewed in August 1963 he claimed not to
recognise what we are assured is a good photograph
of AGRAFENIN, his last R.I.S. controller, whom he
met as recently as April of that year.

The central feature of MARTELLI's defence that he

was blackmailed on his wife's application for a

visa isgs itself open to question. Although he claimed

that the threat of blackmail was first made in August

or September 1960 and that a decision on the issue

fof the,..




of the visa would be taken by the New Year 1961, it
was not until June 1961 that he visited his wife and
allegedly attempted to dissuade her from going to
the Soviet Union.

MARTELLI's Finances

3 We kxnow from a delicate source that in 1963

at least he was in receipt of what he referred to as an "extra
quarterly income" of about £240 per quarter. This money he
seems to have received in mysterious circumstances and we know
that he has been at great pains to deceive Pamela ROTHWELL as
to its provenance, pretending that it derived, via his brother
in Rome and without the knowledge of his mother, from his
father's estate in Italy. This is untrue. The same source
t0ld us that he received £244 in January 1963 and was expecting
a further similar sum in March. Neither in the detailed
discussion with the interviewing officer during his naturalisation
interview, nor on previous occasions has MARTELLI described

any source of income which could equate with the mysterious
£240. It is possible that this sum represents a salary paid

to him by the R.I.S.

Comment: showed a cash credit of &£230

a few days after the occasion when

MARTELLI collected his £244 in January.

The One-Time Pads

L. MARTELLI has claimed that he never used the one-time
pads given him by the R.I.S. in May 1962 and that he never
removed them from his desk drawer at Culham where they were
found after his arrest concealed in a cigarette packet holder
within a sellotape-sealed package. We know that he had in

fact temporarily removed them from this hiding place shortly

/before,..
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before he left for his holiday in April 1963. We do not know
what was his purpose in doing so. He has admitted no activity
connected with the R.I.S. at that time.
Comment: Our information on this point derives
from a clandestine search on 9 March.
The second clandestine search on 18 April
confirmed the return of the 0.T.P.s to
the desk drawer and provided an opportunity
to examine them and the incriminating
entries in the diary. Both searches
were clandestine in the sense that they
were made without the knowledge of the
unhelpful Culham administration and that
they involved the use of keys manufactured
by ourselves to fit MARTELLI's door and
desk. Both, however, were conducted
with the knowledge of the A.E.A. Security
Branch and with the co-operation, unknown

to his superiors, of a junior member of

the administration staff who admitted

the searchers openly but with available
cover to the building concerned.
If the Secretary of State observes

that all the significant evidence at the
trial derived from material produced under
search warrant after the arrest, he may be
told that we searched MARTELLI's office
with the authority of the Security Branch

of the Atomic Energy Authority.




The 1962 Source Report

e An authoritative source reported in 1962 that a person
who, from the description we are satisfied is MARTELLI, was

a spy for the R.I.5., that he had been working for them for
twelve to fifteen years and that he was regarded as a valued
agent. Because the source is highly delicate, it has not

been possible to use this information in order to challenge
MARTELLI, nor can the information be disclosed even now without

applying the most stringent safeguards.

6. The report cannot be accepted unreservedly. It may
be open to some distortion. The source itself has provided
accurate information in other cases, but its complete

authenticity is not yet established.

Ta MARTELLI has claimed that he became knowingly involved
with his first R.I.S. controller (KARPEKOV) only in 1960. We
cannot disprove this. He has, however, referred to earlier
allegedly innocent contacts in 1955 and 1956 with KARPEKOV,
who served in Italy from 1948 to 1955 and with the Soviet
Cultural Attache in Rome as far back as 1947 or 1948. The
latter is almost certainly identical with Mikhail ROGOV, a
known R.I.S. officer, in whose company MARTELLI and his wife
were reported to have been seen frequently in 1945. MARTELLI
claimed to have haggled with the Cultural Attache in 1947 or
1948 over arrears of wages for his wife who was then employed
with the Italien Society for Cultural Relations with the
U.S.5.R. and to have eventually signed a receipt for a lump
payment. These contacts smack of R.I.S. methods of approach

and recruitment. Whether or not MARTELLI was actually

recruited by the R.I.S. in 1947 or 1948 we cannot say. He

—_—

was certainly within their sights at that time.,

/CONCLUSIONS. ..




CONCLUSIONS

8. The Security Service has reached the following con-
clusions about MARTELLI:-
(a) he has not told the complete truth about his

relations with the R.I.S.;

(b) he was probably a willing agent of the R.I.S.,

perhaps since 1947 or 1948;

(c) he may have been in receipt of a salary from
the R.I.S. at least in 1963;
in what capacity he worked for the R.I.S. and
whether or not he spied against this country is
not known. Apart from the scientific infor-
mation he may have been able to report from
Culham, he would have been well placed at such
an outstanding laboratory, with close connections
with Harwell and Aldermaston, to act as a talent
spotter for the R.I.S. and we believe that this
was probably his chief function;
his motives in working for the R.I.S. are not
clear. His claim that he acted under pressure
of blackmail is not entirely convincing even if
he is assumed to have become a spy as late as
1960. He is not thought to be a Communist,
although political sympathies mgy have been
initially a contributive factor. Venality may
have played a part and perhaps a decisive part.
His commitments with a common-law wife and child
in this country and a family in Italy may have
been exacting. In addition, his tastes are
extravagant and he has always had a reputation

for getting through money like water and for

/1iving. ..




living from hand to mouth. The impression of the
Security Service is that he may well have spied
for money, especially if he could persuade him-
self that, having no access to classified infor-
mation, he was doing no significant or direct
damage;

the foregoing conclusions, especially his failure
to tell the truth about his relations with the
R.I.5., must cast some doubt, in the context of
his application for naturalisation, on MARTELLI's

loyalty to the United Kingdom.

Consequences to security of a decision to withhold or to

grant naturalisation

9. A, What security reasons can be adduced to justify a
refusal of naturalisation?

The Home Secretary will be aware that the reasons for
refusal of naturalisation are never publicly divulged. The
question whether any security reasons may be given in defence
of a refusal ought not, therefore, to arise. Even if the Home
Secretary wished to be able to make an exception in this case,
and this would be unlikely in view of the verdict of the Court,
we could not release any information for this purpose.

B, What would be the consequences for security of a decision

to grant naturalisation?

These are not great. Whether or not MARTELLI was

granted naturalisation, the Security Service would be unable

to give a favourable reply to any request for MARTELLI to be
given access to classified information. However, R.I1.S.
interest in a man is not determined solely by his access to

classified information. If, as we suppose, MARTELLI was a

/talent...




talent-spotter, his value to the R.I.S. has not been entirely
destroyed by his arrest and trial and it cannot be concluded
that he will not be taken up again. As a Lecturer at the

University of Sussex he is less well placed now to act as

a talent-spotter (though he still visits Culham) but he has

remained in the field of plasma physics where he is likely
to become eminent. Naturalisation will be taken by many of
his colleagues as an endorsement of his acquittal, may remove
any lingering suspicion of him and may cause them to lower
their guard. On balance, therefore, naturalisation will
enhance his value to the R.I.S. if they'ﬂﬁll retain an

interest in him.
A minor consequence of naturalisation is that the

Security Service would lose a useful check on MARTELLI's

movements in and out of the country.
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& PERSONAL

Reference...00s€ Minute

Following your minute 590 in
MARTELLI's file I made enquiries to
see whether there was any likelihood
of us being able to use the original
source material, and I understand that
this is very unlikely indeed. I hope,
however, to have confirmation one way
or the other some time next week,

2e There is, however, a certain
urgency about passing the D. Branch
assessment to C.3., and I have, there-
fore, prepared a draft totally omitting
the reference to the source, but adopting
the substance of your suggestions. I
would be very grateful if you could
quickly cast your eye over this to see
whether in your opinion it is sufficiently
factual to submit to the Home Office,

f':,:/»\ 2
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P.F', Stewart
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DRAFT FOR INCORPORATION INTO REPLY TO HOME OFFICE

MARTELLI was arrested on 27th April and brought
to trial at the 01d Bailey on 2nd July, 1963,o0n an
indictment containing nine counts under the Official
Secrets Acts. The charges were that he did s acts
preparatory to communicating to another person for a
purpose prejudicial to the safety or interest of the
State information cdculated to be or which might be
or was intended to be useful to an enemy by keeping
available for use:-

(i) Notes of a conversion table for
enciphering and a one-time pad

(21) Notes of meeting places

(iii) Photographic data for photographing
documents

(iv) The address of a foreign agent

(v) Notes as to a method of identifying
himself to a stranger
Shoes with a receptable for containing
articles or documents
Notes of a conversion table for
enciphering
Notes of a meeting place
Photographic data for photographing

documents
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of the alleged desire of his Russian-born Italian
wife, from whom he was legally separated in July 1960,
to retufn to the Soviet Union with their children to
whom he was much attached. The R.I.S5., he alleged,
offered to withhold his wife's visa in return for his
co-operation, MARTELLI claimed that he "played them
along" in the hope that he would eventually acquire

enough evidence of their intentions and methods to

7
% MA)(M\.— ,‘f%_ ’{ jp\‘: mmb ey te’«\.Mﬂ“ !’hékw,m«‘ . o

denounce them and /at the same time make hiswife—persons
\nnn_gpata_in»thé«U.S.STRJT He therefore gave the

appearance of falling in with the R.I.S.'s wishes, met

in clandestlne circumstances no less than four controllers

and et smawbate o) TRY

in the U.K. and in Brussels, &ﬂ&:m&£e=§n}ylenna, and

allowed the Russians to equip him with cipher material

and instructions for the use of microdots. He claimed

that he had never used or been asked to use this equip-

ment . He asserted that over a period of three years

he had never been asked for information except occasional

questions of no significance, and that he had never

received any money from the R.I S.
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Year-—396i;ttwar—net—until June-1061—thot—ire—visi-ted
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which we know that MARTELLI has withheld the truth.
' a dlical] and vliable arwrce
First, we knowAthat in 1963 at least he was ip/ receipt

of what he referred to as an "extra quarterly income" of

£240 per quarter. This money he seemg/to have received

in mysterious circumstances and we ow that he has

been at great pains to deceive his—common-law wifey
Pamela ROTHWELL% as to its prgvenance, pretending that

it derives from his father/s estate in Italy. This is

Nk

not true. Ainxﬂhdetail:d discussion with the interviewing

; ; :&:SZ#uh-nwhnw&kﬂuut%ﬁuwdw na
Seresdeelmiaanch @1ice

“ﬁ‘Pfff'““"?“?T?- A?:‘?_fﬁobu4qd

[

>
~ o o ca =
= e - e -

e any source of income which could equate with the
mysterious £24L0, It is possible that this sum represents

a salary pgaid to him by the R.I.S.  Secondly, MARTELLI
dokeredo
has claimed that the one-time padswhich/were found in
&

theiy concealment device in a sellotaped sealed package

in/his desk drawer at Culham were never moved from that
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é. After his acquittal, MARTELLI was twice
interviewed by Security Service Officers. On each
occasion he gave the impression of wishing to do all in
his power to assist the authorities, although in fact

the interviews provided no fresh information of value,




PF. 790,570

Reference

NOTE FOR FILE

On Monday, 28th March, I made enquiries
about the suggestion in paragraph 2 of L.A.'s
minute 590, as a result of which it seems ninety
nine per cent unlikely that we shall be able to
use the original source material in putting our
case to the Home Office Aliens Department. I
am, however, making efforts to get confirmation
of this opinion.

>y Having learnt the above, I rang up C.3/
Commander Aubrey and asked if he could tolerate

a little extra delay in putting our case to the
Home Office., He said that he hoped we could

let him have something shortly and I promised to
do the best I could. He asked me at the same
time whether I would clear our draft with Director
D before sending it on to him.

P.F, Stewart

D.1/Inv.

29.3.66.
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NOTE FOR FILE

I understand from Hal Doyne-Ditmas in
D.1/0rder of Battle that Mikhail ROGOV arrived
in the U.K., on 21st March, 1966, This information
was available to us on the 24th,

2 ROGOV is not being subjected to surveillance
but the A,3.A, transcribers and the A.4. 0.P.s have

been alerted.

D.W, Bloomfield

D.1/Inv.

28th March, 1966.




CODE 18-76

Reference

NOTE FOR FILE

Yesterday afternoon
said that she had heard from D.l. Index that
ROGOV had arrived in the U.K. three days
earlier, and that she had been asked by
D.l1.Inv/DWB to inform me if this happened.
I therefore consulted D.1/HDD to see if
there was any check on the movements of
visiting Russians to the U.K. and was told
that they could move about at will. It
seemed to me, therefore, that short of
imposing 24 hour A.4 coverage on MARTELLI
for the duration of ROGOV's visit, it
would be impossible to establish whether
or not they made contact. I thought, more-
over, that ROGOV's visit under his own '
name was rather too obvious to be 8
method of getting in touch with MARTELLI.
I therefore decided to take no action.
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P.F., Stewart

D.1/Inv.
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Draft for Incorporation into Reply to Home Office

\
> 04\.9\.,«(
MARTELLI was brought to trial at the 0ld Bailey.in July 1963

charged with committing A&Iactgpreparatory to the commission of #4n-
off'encel under the O0fficial ggorets Acts.

25 Evidence was laid before the court relating to data and
apparatus found on MARTELLI's person and at his office at the time

of his arrest, which indicated that he was equipped to act as a spy

/
VEvE \’v)
for the Russian Intelligence Service.(R.I.S.). Wf:ﬁa& no direct

T

evidence of any meeting between MARTELLI and representativex of the

R.I.S., nor of his communication to the R.I.S. of any information

whatsoever. Lﬂehevidence was presented to-the court that MARTELLI
received payment from the R.I.S;'
4 When MARTELLI was initially interrogated by Special Branch on

his arreft the replies he gave and the statement he made and signed

Jad,
were(; oon;éctlon of 1138‘ He did not repeat the falsehoods at the
g N Iy e v
0ld Bailey but instead produced a story{admiﬁfin;oall the prosecution
evidence with which he had been acqualnted angiémbigélnédsuch further
Ao R R Y L ;
evidence as—eeuidmbe'dlsccvered amogé his‘po§%é3310usQ}

{

v €58 cal /v a1 g hod Loningdioan aadh

L, MAdmbLYI%&\story gave—a-great deal -of aetall about--his- connec-

.

tion with ‘the R.I.S. since early 1960. His defence was that he was
'yD o
being blackmailed by the R.I.S. on the streng%h of his association

with Pamela ROTHWELL and}ihe alleged iﬁéi;Aatlon of his Russian-born,
Italian wife, from whom he was legally separated in July 1960, to
return to the Soviet Union with their children to whom he was much
attached, The R,I.S.,, he alleged, offered to withhold his wife's

vise in return for his coéoperation. MARTELLI claimed that he "played
them along" in the hope that.he would eventually acgquire enough

ad d
ev1dence of their intentions and methods to denounce them aAd~4n_so

lqu F“‘v' s

dolng to_defeat their manoeuvres~and to~render his wife persona non
grata in the U.S.S.R/ He therefore gave the appearance of falling in
with the R.I.S.'s wishes, met in clandestine 01roumstances no less

Ohe MoA /i -.'-'-"r\p,‘

then four controllgrs in the U.K., and in Brussels,@whexeﬂhe—wasm

working-at Euretom Headquarters from April towNovember,l962};.me%
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otherR.I.S. personnel—once in Viennk and allowed the Russians to
equip him with cypher material and instructions for the use of
microdots. Heclaimed that he had never used or been asked to use

this equipment, He asserted that over a period of three years he

had never been asked for information except occasionaldy questions

of no significance, and that he had never received any money from

the R.I.S.

5 Despite his acquittal, we believe that MARTELLI has not told

the éruth. His detailed sfbry contains many improbabilities, not
only in the alleged behaviour of the R,I.S., but also in his reactions
to it. Nothing he said in court or has said subsequently has diminished
these improbabilities,

6. MARTELLI's claim that his reason for associating with the

R.I.S. was that he was being blackmailed does not entirely convince,
Although he claimed that he was angered and very worried when the
threat of blackmail was first made in August or September 1960, it

was not until June 1961 that he visited Pisa and attempted to persuade
his wife not to go to the Soviet Union., (He said theylmd discussed
the posiibility of her going there as early as 1958.) The fact that
the R,I.S. had told MARTELLI that a decision on the granting of his
wife's visa would have been taken by the New Year, 1961, makes his
delay in going to Pisa even more difficult to understand. He said
that he did not tell his wife that he was being blackmailed and did
not press his dissuasion too hard for fear of confirming her in her
intention. It seems odd that he should have run the risk of so

confirming her intention without telling her khat he was being black-

mailed, for this factor might‘well have influenced her, (We have,

incidentally, no confirmation that she ever really wished, or expressed
a wish to return to the Soviet Union,)

Tic If it is true that MARTELLI at least partially succumbed to
blackmail on the part of the R.I.S., in 1960, it does not seem

that he would be free from the threat now. There would be considerable
advantage to the R.I.8. in ensuring that his wife should not now be

refused a visa, We have no reason to believe his assertion that his

IWiL8 s dvvsis
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wife is "now very wise about it andialso the children would not be
willing to leave Italy".
8. There are some features of MARTELLI's character which suggest
that there could have been other bases for an R.I.S. approach apart
from blackmail. He is weak, vain and selfish and is attracted by a
high stendard of living and such 'status' possessions as an expensive
Exacta camera and a Mercedes car which, together with his other
considerable financial commitments, has frequently involved him in
overspending in the past, | Recruitment by the R.I.S. on mercenary
grounds is not to be ruled out,
9. In the course of his examination before the court MARTELLI
volunteered the fact that he had been associated with the Soviet
Cultural Attache in Rome in abo;t 1947 or 1948 over some negotiations
concerning the salary of his wife, who was at that time employed in
the Italian Society for Cultural Relations with the U.S.S.R.
Eventually, a settlement was reached and MARTELLI gave a receipt for
a sum of money. This association led to further dealings with the
Cultural Attache who was able to supply MARTELLI with biographical
data on Soviet scientists and extracts from Soviet scientific works.,
This individual was almost certainly Mikhail ROGOV. MARTELLI and
his wife had been reported to us as having been seen in his company on
several occasions in Rome, | ROGOV is in fact an Intelligence Officer
and his association with MARTELLI, particularly over the financial
matter referred to above, may be of significance, _EE_EEEE_EEEEEEEEEE
we have information w@?qnggggegﬁg that MARTELLI may bgve begg_i
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1960.

spy considerably earlier than

105 There are two specific points on which we know that MARTELLI
has withheld the truth, | First, we know that in 1963 at least he was
in receipt of what he referred to as an "extra quarterly income" of
£240 per. quarter, This money he seems to have received in wery
&ué;;i:;; circumstances and we know that he has been at great pains to

deceive his common-law|wife, Pamela ROTHWELL as to its provenance,
|

pretending that it derives from his father's estate in Italy. This
oy j?\j(‘ DY (RPN ST §8y al Bvanined

is not true. In a detailed discussion:;of his financial resources

over the last five years, he has failed to make any reference to any
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source of income which could equate with the mysterious £240, It is

possible that this sum represents a salary paid to him by the R.I.S.

<

involved“no*inﬁoaent-explanatinnwéffers itself;
11, ™ Secondly, MARTELLI has claimed that the one-time padz which
were found in their concealment device in a sellotaped sealed package

in his desk drawer at Culham were never moved from that drawer. We

know this to be untrue. ﬂe—eaa~ea;y~&peea%aﬁrﬁnr%n*fhemreasanI/

12, MARTELLI was twice seen by |ourselves after his acquittal. On
these occasions he gave the impression of wishing to do all in his
power to assist us in our enquiries without in fact providing any
tangible assistance or doing anything to dispel the doubts we have
about his court story.

15 We cannot be certain that MARTELLI was a committed agent of the
R.I.S, What is clear is that he| has withheld the truth on a number
of points in his story and in the two matters referred to agove.

The reason for this can only be fhat he has assisted the R,I.S. more
than he is willing to admit,

Recommendation

1, We recommend that MARTELII should not be granted a certificate

of naturalisation.
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NOTE FOR FILE

At Appendix A of this note are listed the main points of evidence
which was in our possession at the time of MARTELLI's trial, which
may be relevant to MARTELLI's activity as a spy.

2. Apart from delving into his own and his family's political
background, the prosecution made use only of the information relating
to material found on MARTELLI's person and that produced under the
search warrants, Stratton's examination of MARTELLI at Southend did
not refer to any other material and MARTELLI wgs given no indication
that evidence relating to a period earlier than 1961 or at least the
end of 1960 was under scrutiny. It was further established by the
defence at the magistrates' hearing that Special Branch had come into
possession of information about MARTELLI's alleged activities as a
spy only on 22nd April 1963 when he was already out of the country.
It was also established that the police were bringing no evidence of
the communication of information by MARTELLI to the R.I.S.

3. MARTELLI's defence, which is summarised in detail at serial 479a,
admitted all the significant prosecution evidence together with all
the other evidence which he had reason to think might be deduced by
the prosecution from his diaries and other papers. Although he
produced a great deal of detail concerning his relations with the
R.I.S., he admitted nothing which in general terms was not already
known to us or which we could not have guessed at. He confessed to
having been cultivated since the beginning of 1960 and equipped as a
spy, but protested that his intention was never to act as a spy but

to string the Russians along, pretending to fall in with their wishes
until he was in a position to denounce them. He claimed that he was
forced to accommodate the R.I.S. through blackmail based on the fear
that his Russian-born, Italian wife might be given a visa by the
Soviet authorities to enable her and the children, of whom he was very
fond, to go to the U.S.S.R.

L. The more disquieting aspects of the MARTELLI case are discussed
at Appendix B to this note. An examination of these and of statements
MARTELLI has made produced the following reasons why it is difficult
to accept his story:-

(1) He lied to Stratton on all significant points in his
initial interrogation and his statement. He sub-
sequently changed his story completely to suit the
evidence which the prosecution were bringing against
him,

His story, which is an ingenious one, contains a
number of implausibilities, not only in what the
R.I.S. is alleged to have done, but also in his own
reactions to their behaviour. That, for example,
he should have downed tools in Birmingham in 1960
and gone up to London on receipt of mysterious,
laconic messages from KARPEKOV and ALEXANDER (whom he
did not know at all) is hard to believe (479a,
peges 3-4). The story of the STREATLEY incident
(4792, page 12), with its presupposition of a
preference on the part of the R,I.S. for the most
complicated field work to much simpler alternative
arrangements, is not acceptable at all.
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The Passenger at Slough

On the morning of lst April 1963 MARTELLI was seen #iriving his car
in Slough, with an unidentified person in the back seat who seemed to be
hiding behind a newspaper.

Espionage Equipment and Data found in MARTELLI's possession at the time of
his arrest, including:-

(a) one-time pads in a concealment device which we knew to have
been in his desk drawer on 18th April, but not on 9th March
1963;

(b) entries in his diariex concerning the following:

(i) the name of AGRAFENIN, a Russian Intelligence
Officer in Brussels;

(ii) the address in the U.K. of KARPEKOV;

iii) date.applicable to close=up photography and a
P
formula for an intensifying developer;

(iv) a record of a mononome/dinome "box";

v R.V. date relating to the U.K. Belgium and
’
Vienna;

(vi) the address of official Soviet premises in
Pembridge Villas,




59a, 156b

APPENDIX

Evidence in our possession against MARTELLI at the time of his trial amounted
to the following:=-

Political Background

Reports from the Italians stated that in 1950 MARTELLI was a Communist
and in 1951 held Communist views. These reports do not seem entirely
reliable., The general impression the investigation produced was that he
may have entertained Communist sygpathies while he was in Italy. There is
no dependable evidence of extreme political views since that time, His
wife, sister and brother-in-law have specific Communist records. Pamela
ROTHWELL is alleged to have expressed Communist views at a time when she
was under MARTELLI's influence in Italy, but this report has not been
substantiated.

This report alleged in 1962 that a physicist subsequently identified
as MARTELLI was recruited by the R.I.S. about 1947-1950, He was regarded
by the Russians as a valuable agent, though not a particularly high-level
scientist. His controller was KARPEKOV

Financial Resources

There is evidence of a reputation for living beyond his means and
B other sources have shown a confused financial situation with
various ill-defined sources of income from abroad, MARTELLI is known to
have collected some £240 from somewhere in the London area on Saturday,
26th January, 1963, and to have been expecting a further instalment of an
"extra quarterly income"™ in March. He deceived Pamela as to the source of
this money for which no innocent explanation seems to be available,

Possibly Significant Visits to Brussels

(a) KARPEKOV made a hastily arranged trip to Brussels in the
course of which he visited the Exhibition there at the end
of April 1962. He was met at the airport by AGRAFENIN.
MARTELLI was in Brusselz at this time,

MARTELLI visited Brussels from 7th-12th December 1962
despite extremely foggy conditions which made flights
unpredictable., His work did not appear to justify this
trip and Pamela subsequently indicated in a telephone conver-
sation that for some time before MARTELLI had been particularly
insistent on visiting Brusaels at this time,

TR A (83
MARTELLI visited Brussels |and was put under surveillance
by the Belgian Surete. There is evidence of probable
counter-surveillance by MARTELLI and possible activity
of the same kind by the R.I.S. Whether MARTELLI correctly
guessed who was involved in the observation is not known.

THIS IS A COPY
ORIGINAL DOCUMENT RETAINED
iN DEPARTMENT UNDER SECTION
3(4) OF THE PUBLIC RECORDS
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He was not merely in possession of one-time pads but,
having removed them in 1963 for some unknown purpose from
their normal place in his desk drawer, he asserted that
he had not done so (see Appendix B, Item I).

He was in 1963 in receipt of an "extra quarterly income"
of £240 which he received in dubious circumstances and
the true provenance of which he disguised from Pamela.
He has not admitted under specific examination to any
source of income of this size except that from his
father's estate (see Appendix B, Item II),

The general basis of the defence, that MARTELLI was a
victim of blackmail, does not quite carry conviction.,

On the other hand, he has a number of characteristics
which suggest an alternative basis for recruitment by
the R.1.8. - for example his weakness, vanity, constant
overspending and dedication to a high standard of living
and to 'status' possessions like his Exacta camera and
Mercedes car.

MARTELLI's behaviour under interview by Mr, Patrick was
that of a man anxious to give the impression of assisting
without in fact doing so. He did nothing to dispel the
suspoions of improbability in his court story or to provide
any useful information. He claimed not to recognise
AGRAFENIN whom he had last seen only four months previously
when he was shown a photograph which the Belgian security
authorities assure us is a good likeness of AGRAFENIN.

De In addition to the above, there is

If this is believed, then MARTELLI has lied completely. There may be
reasons for thinking it false and these are oiecu%sed at serials 347a
and 356a and at minute 566. VWhatever the truth may be in that respeoct,
the general conclusion about the MARTELLI case must be that he has not
told the full truth about his relations with the R.I.S. and that he
has not done so because he actively assisted that Service. This con-
clusion, as Mr., Patrick and Mr. Allen have observed (458z), is not
inconsistent with MARTELLI's claim that he also thought he was playing
the Russiens along.

¢%ﬁ¥ D.W. Bloomfield

(dictated by him and signed
in his absence)
D.1/1inv,

7th March, 1966.
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APPENDIX B

MAIN POINTS OF UNRESOLVED DOUBT IN THE MARTELLI CASE

The One-Time Pads and the Mononome/Dinome Box

A sealed package found in MARTELLI's desk drawer at Culham in the
course of the second clandestine search on 18th April 1963 was opened,
examined, and replaced. It was subsequently produced on a search warrant
at the time of MARTELLI's arrest. On both occasions the package contained,
apart from private letters:-

(1) an imitation-leather cigarette packet holder. Concealed
under the cigarettes were one outgoing and one incoming
one~time pad.

(2) a 1961 diary in which was inscribed part of a mononome/
dinome box, which, used in conjunction with the one-time
pads, gives rise to a high-grade cypher.

The same "box" was recorded on a page in his 1962 diary and this page was
subsequently torn out and kept loose in the front of the 1963 diary
which was found on his person at the time of his arrest.

2 In his initial statement to the police MARTELLI said of the "box"
entry in the 1961 diary "I can only suggest at this stage that this had
some connection with a game of cryptic writing which I used to play with
my son", This explanation was abandoned at the trial and M. described a
meeting arranged by the R.I.S. in Vienna in August, 1961, when he was
given typewritten sheets of instructions dealing with the making of
microdots and the enciphering and transmission of messages involving the
use of the mononome/dinome box and of a one-time pad. He was not told
when or how he would receive the necessary one-time pad, but was instructed
closely on the subject of the box which he said he recorded in successive
diaries because he was told by the R.I.S. that a spot check might be held
at any time to determine if he was familiar with the procedure.

Dl As far as the one-time pads were concerned, MARTELLI initially denied
having ever seen them before. He claimed the cigarette package holder,

the contents of which he had never examined, had been left in his car by

a stranger to whom he had given a 1lift on the way back from Aldermaston

to Culham about two months earlier. This story also he abandoned at the
trial. MARTELLI stated in court that the one-time pads, complete in their
concealment device were given to him by KARPEKOV. The latter told him

they were to be used in conjunction with the mononome/dinome box which

he had received in Vienna, but gave him no instructions to make use of
thenm, merely saying apparently that they were useful things to have, M.
stated that in order to re-assure him KARPEKOV sliced off the top three
lines of one pad (the outgoing pad in fact) and demonstrated how easily
the paper of the pad could be burned. He claimed that KARPEKOV gave the
one-time pads to him in May 1962, together with instructions for contacting
AGRAFENIN. (MARTELLI transferred to Brussels in April 1962.)

Comment: The cigarettes in the package were made in Geneva
in June 1961 for sale in Austria. They could
therefore have been available for purchase in
Austria before MARTELLI arrived in Vienna in
August 1961 and received the mononome/dinome box
instructions,

L. MARTELLI claimed that he never used the one-time pads. On being
questioned at his naturalisation interview, he stated that the pads
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remained always in the drawer of his desk at Culham from the moment he

had an office there (November 1962). He kept them in an envelope together
with letters from an old flame which he didn't wish Pamela to see.

(Pamela told a friend of hers that she had seen the cigarette case in

M.'s office - 330a = but this seems unlikely.)

Comment: We know that while the cigarette container was in
the package in M.'s desk drawer on the occasion of
the second clandestine search on 18th April 1963,
it was not there, nor was it loose in the drawer,
when the office was first searched on Saturday,
9th March. There seems to be no reason why M. should
have removed the one-time pads from his drawer
between the two dates unless it was to make use of
them or exchange them for new ones (both of which
procedures could have involved D.L.B.s) or to demon-
strate to his controller that he was still in
possession of them. If he had exchanged them for
new ones at a D,L.B., the need for a brief confir-
mation of safe receipt might possibly account for
the missing three lines of the 0.T.P. The account
MARTELLI gave of himself at his trial admits no
deliberate activity connected with the R,I.S. between
9th March and 6th April 1963 when he met AGRAFENIN
in Brussels. He did however refer at the trial to an
occasion in, he thought, March 1963 when, on returning
from Aldermaston to Culham, he was asked for a 1lift
by a mysterious stranger who left further R.I.S.
paraphernalia in his car. Records show that M.
visited Aldermaston on 1lith February and 12th March
in 1963.

The fact that MARTELLI said in his naturalisation
interview that he did not remove the one-time pads
from his drawer at Culham may be held to suggest
that he did not suspect that the search on 9th March
took place or at least that it would not have revealed
the absence of the one-time pad concealment device.
If this hypothesis is true, then it suggests in its
turn that during his triel MARTELLI offered explanations
only for those things which he thought would be knomn
to the Security Service and the police.

Financial Affairs

B A close examination of what is known of M.'s financial affairs, while
it shows quite clearly a tendency to high living (Myrtle BAYNER spoke

of M. and Pamela as getting through money like water) and a highly
disorganised conduct of financial matters involving frequent and substan-
tial overdrawings at frequent intervals, with subsequent adjustments not
always fully documented, produces no firm evidence, except that quoted
below, of any regular income which may be attributable to the R.I.S.
MARTELLI's transactions are often effectively obscured by the nature and
the multiplicity of his genuine sources of income (including sizeable
income from his deceased father's estate in Italy, royalties on books, a
stipend until 1961 from Pisa University and his salary which from Euratom
days was subject to considerable variations due to physical difficulties
over payment, backdated increases and allowances of one kind and another).

-
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6. One feature of considerable interest which has never been explained
satisfactorily is that MARTELLI appears to have been in receipt, in 1963
at least, of a regular extra quarterly income of about £24,0 which he
wished Pamela to believe derived from his father's estate., The first
inkling we had of this derived from the telephone check on the morning

of Saturday, 26th January 1963, when in conversation with Trudie THOMPSON ,
Pamela mentioned vaguely, & propos of the day's engagements, that M. had
"had to go tearing off to London this morning". Just after lunch on the
same day M. rang Pamela from a telephone kiosk which he said was at the
beginning of the Maidenhead by-pass (M.4.). In a somewhat cryptic
conversation he referred to "two hundred and forty-four" in a way which
suggested that he had received that sum in pounds, and went on to say

"I will receive next money in March - er - some time in March".

Comment: The sum of £230 was paid in in cash to MARTELLI's
account at Hoyd's Bank on 31st January, 1963.

e In mid-March 1963 Pamela was to spend a few days in Rome with M.'s
family. On the 15th M. telephoned his brother, Vittore, in Rome and in the
course of the conversation reminded his brother that he (MARTELLI) had

"A quarterly income...here...extra". Vittore appeared a little unsure

and seemed surprised when he was told that the quarterly sum involved

was 400,000 lire (a sum which roughly equates with £230-240). MARTELLI
said that he had always given Pamela to understand that the money was

sent by Vittore and between them they agreed that if Pamela referred to
the matter during her stay Vittore would pretend that he sent MARTELLI
"dues" of 400,000 lire every three months. MARTELLI was anxious that
Pamela should believe that Vittore had sent an instalment in January and

a second instalment at about the time of speaking, and he concluded "Don't
let me down with Pamele about my private receipts, will you?".

8. On Monday, 18th March, MARTELLI telephoned Rome again and once more
reminded Vittore of this arrangement. During the same call he spoke to
Pamela who had arrived that day and told her not to mention the question
of money received from Vittore to his mother on any account, since she
might think that the money, deriving from the estate, was due to her. In
referring to the two instalments alleged to have been sent by Vittore that
year, he told her that he hadn't yet received the second lot because "the
man was ill on Saturday last...but anyhow it will be there, I mean, my
brother told me he has sent twice....".

Comment: It is not known if MARTELLI received the second
instalment or not. Up to the time of his arrest
he had not paid in any substantial sum to his bank.
< 0n the following day he was relieved to hear from
Vittore that Pamela had not discussed the question of
money and in the same context commented that Pamela had
a "terrific fear about taxes".

9. A little while before the Bouthend hearing took place MARTELLI
conveyed to Pamela through his solicitors a message to the effect that
his present troubles had "nothing to do with the little man". On the
day of his acquittal a close friend of Pamela, in conversation with
another friend, said "He used to get money via some curious little man,
you know. It was imported without paying tax or something....and Pam
said she was suddenly beginning to wonder about this little man, but
then, on the other hand, she said 'Oh well, no, it must have been so,
because we had a letter from his mother saying she was sending money...'"
Another close friend had also known of "the man" from Pamela,
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10, In the course of his naturalisation interview MARTELLI was asked
to supply information on his sources of income over the last five years.
What he said provided no explanation for the above and he referred to no
large regular source of extra income apart from that deriving from his
father's estate.

Comment: Since the £24,0-cdd per quarter obviously does not

derive from his father's estate, it is difficult to see
where it could have come from if not from the R,I.S.
Why else should he deceive Pamela? On the other hand,
although MARTELLI's assurance about "the little man"

was conveyed to Pamela through the solicitor and not

in the course of one of his letters, MARTELLI must

have known that his message might well come to our
notice and one wonders why he should risk drawing atten-
tion to the little man unless the relationship was
relatively innocent. If this money does represent an
R.I.8. salary, it seems rather generous for what services
M. could have been providing. Without authorised access
of any kind he could only have provided unclassified
documents, talent-spotting information, and gleanings
from his colleagues who had considerable access at
Aldermaston. ¥We are not in a position to say how valuable
he may have been in the last two fields. Was he perhaps
receiving such a sum merely because the R.I.S. wanted

us to discover the fact and to draw certain conclusions
from the size of it?

From prison M. wrote to his wife Mussia to say that
"...however this affair ends, you will not have to worry
about your future and the future of the children". Was
he, in case of a conviction, relying upon being able to
persuade Pamela and his mother to assist Mussia as a
later letter of his to Pamela indicates? Or was he
relying upon the promise of an R,I.S. pension, and in
his letter to Pamela &ttempting to retrieve an error
and to throw dust in our eyes? There is insufficient
evidence to meke a decision.

On the financial aspect of the case, one can only
conclude that there is evidence of a quarterly income
of £240 odd which is of the most dubious provenance
and which he has failed to declare, and that his finan-
cial affairs are, to a considerable degree, complicated
and obscure enough to mask an illicit subvention,

The Blackmail Defence

11. M.'s defence relied essentially on his claim that the R.I.S. black-
mailed him on the strength of his wife, Mussia's, alleged inclination to
return to the Soviet Union with the two children. They offered to obstruct
the issue of the visa which she is alleged to have applied for, in return
for MARTELLI's co-operation. He claimed that he was stringing the Russians
along until he had enough evidence to denounce them to the U.K. authorities.

Comment: His contention that Mussia would then no longer be
persona grata to the Russians is hard to accept in
logic.

M. claimed in court that Mussia had been thinking of returning to the
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U.S.S.R. with the children in 1958 and that he had attempted to dissuade her.
The threat of blackmail was allegedly first applied in August or September
1960, a month or two after the legal separation of MARTELLI and his wife.
Although he claimed that he wgs angry and worried by this development,

it was not until June 1961 that he went to Pisa and tried, so he said,

to persuade Mussia not to go.

Comment: This delay is hard to understand in view of the fact
that MARTELLI had been told that a decision on his
wife's visa application would have been taken by the
time he returned from his trip to the United States
in December 1960; and that in resisting pressure from
KARPEKOV and ALEXANDER to go into industry MARTELLI
was running the risk of provoking them.

12, After the trial M. lost touch with his wife and children and expressed
to his friends and to the A,E.A, his fear that they may have gone to the
Soviet Union after all. Whether or not his fears were genuinely held we

do not know. He may have been assuming that he was still under close
observation and have counted on reinforcing his story. When he was
questioned in the course of his naturalisation interview as to whether he
still feared that the Russians might execute their blackmail threat, his
reply was "Not now, because my wife is very wise about it and also the
childrgn would not be willing to leave Italy".

Comment: We do not know what correspondence MARTELLI may
have had with his wife on the subject after the
trial, but it seems unlikely that her outlook would
have changed substantially,

5% To support his defence MARTELLI hoped to produce evidence that he had
been worried by the blackmail threat and had indirectly sought adivce on the
action that one should take if one found oneself in a position of being
blackmailed by the Russians. Through his solicitors he asked Pamela to get
in touch with PALUMBO, his boss in Euratom, before the hearing of his case
before the magistrate at Southend took place. He wanted Pamela to obtain
PALUMBO's consent for his solicitors to see him. Among other things, it
appeared that MARTELLI wished PALUMBO to recall conversations they had had
in the past and, in particular, certain remarks which he, MARTELLI, had
made, Pamela was in considerable difficulty in dealing with PALUMBO since
she was not told by her husband or by the solicitors which remarks it was
that PALUMBO was to be asked to recall., MARTELLI seemed to be confident
that the case could be brought to a close at the magistrates hearing stage
if he could get evidence such as PALUMBO's in time. In the event, PALUMBO
declined to give evidence for MARTELLI and it was not until the latter

was seen in the course of the naturalisation enquiry that he disclosed what
it was that he wished PALUMBO to recall. He has now explained that in the
context of the circulation in Euratom of a confidential letter warning
employees that Russian agents might use blackmail upon them he had some
discussion with PALUMBO in the course of which he suggested that any
intended victim of blackmail should pretend to yield to the blackmailer,
but only in order to find out what the Russians were up to in order then

to be able to turn the tables upon them. He also said that from other
remarks which he made to PALUMBO he thought PALUMBO understood that he
himself was at that time being blackmailed by the Russian Intelligence
Service.

14. Pamela was commissioned to make similar enquiries of Leonardo
CASTILLEJO, a physicist friend of MARTELLI in the U.XK. Shortly before the
0ld Bailey case opened, she asked CASTILLEJQO in the course of conversation
whether he remembered MARTELLI having made such remarks to him, CASTILLEJO
was unable to recall more than that MARTELLI had suggested that it would
be interesting to know in what fields of knowledge the Russians were inter-
ested in oWaining information.
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It seems likely from the above that the conversations
MARTELLI was referring to did in fact take place and

the fact that he remembers them, although neither
PALUMBO nor Leonardo do, indicates that the matter was
of more than academic interest to him. Unfortunately,
it does nothing to show whether blackmail was in fact
the basis for the relationship between him and KARPEKOV
and ALEXANDER, whether, if it was, he resisted black=
mail or not, or whether as a co-operative agent (willing
or unwilling) , he was merely providing himself with an
insurance against the future. If the latter is the
case, he does not appear to have done the job very well,

In general, it is diffiicult to believe that M.
accepted the blackmail to the point of 'playing along'
without actually assisting the R.I.S,., and kept the fact
to himself, Some of his friends have said such behaviour
was not uncharagteristic. But what was there really to
prevent him telling Pamela and Mussia what was afoot?
There was at least a good chance of obtaining Mussia's
co-operation in defeating the blackmail and he would
have lost nothing in telling her about it.

The Changeover to Plasma Physics

15, M. transferred his interest from high energy physics to plasma
physics some time before 1961 and according to his own testimony by 1959.
The reason for this is not known. It struck some of his scientific
colleagues as odd that at his age he should switch horses. He seems to
have established himself rapidly in his new field and by he time of his
arrest he had achieved a position of some eminence.

16, Culham has been described as the best laboratory in the U.X. and
plasma physics to which it is primarily devoted is a field whose importance
has grown rapidly in the last few years. An ambitious physicist might very
well set his sights on getting in on the ground floor there. It is not
surprising, therefore, that MARTELLI spent a great deal of effort in
contriving his posting to Culham., It seems that he got himself into Euratom
through the good offices of John Adams with whom he had frequent consul=
tations after taeking to plasma physics in Birmingham. Then apparently he
negotiated his own transfer to Culham and, according to Niblett, the

precise posting he wanted there,

Comment: These manoeuvres are not sinister in themselves.
From the financial point of view MARTELLI was far better
off as an Italian employee of Eurasom seconded to
foreign territory with generous allowances for his
family, the education of his children, separation
from his family, etc.

Niblett commented in 1963 that from the point of view of a spy, MARTELLI's
secondment to Culham had the following to recommend it:-

(1) Because Culham was considered to be the best laboratory in
England, it was attracting some of the best young scientists.

(2) Many of the scientists already working at Culham had been
recently engaged - and some still were = on highly secret
work at Aldermaston.

i e




Division C, in which MARTELLI worked, was the Division at
Culham most closely connected with Aldermaston., At the time
of MARTELLI's transfer from Brussels, much of the C.T.R. work
was still being conducted in Aldermaston and he had occasion
to visit that establishment. Because he was a foreigner,

he was subjected to rigorous restrictions and there is
evidence that he found these irritating and frustrating.
When it was decided to transfer the work fully to Culham,
MARTELLI was greatly pleased, since this meant that he

would have a good laboratory of his own and more freedom to
work.

Comment: If MARTELLI was spying at the time, one would
not expect him to place much value on being allowed
to visit Aldermaston. Under the restrictions
operating there, there was not much that he could
do. Mach more important would be the association
which he was able to enjoy as much at Culham as at
Aldermaston with those scientists engaged on the
C.T.R. programme who had recently been or were
still on a part-time basis having access to
highly classified defence information. From them
MARTELLI might have learnt information of value
to the K.I.S.

17 Some time after he had switched to plasma physics M. had delivered a
gseries of lectures at Birmingham University and had written a paper
entitled "Some Notes on Thermo-Nuclear Reactors" on the basis of these
lectures. At that stage MARTELLI's work was considered to be rather
naive, The lecture notes involved may be those to which MARTELLI referred
when, in the course of his trial, he said that he had sent lecture notes
to scientists in the Soviet Union and the U,S.A. for comment.
Comment: indicates that

the R.I1.8. provided to the spy identified as

MARTELLI an English translation of a scientific

article by a Russian scientist which he was to

try to get published under his own name in

order to enhance his scientific reputation and

to gain promotion. It is conceivable that MARTELLI's

paper was based on this article.

If the report is accepted, it suggests
that at least the R.I.S. was assisting M. in his
change-over. It is possible that he may have
switched to plasma physics at the express sugges-
tion of the Russians, which may explain his con-
tinued insistence in court that the R.I.S. was not
interested in the pure physics aspect but in its
application in industry.

MARTELLI's Known Attempts to Acguire Information

18. MARTELLI is not known to have had authorised access to classified
information at any stage of his career since he settled in the United
Kingdom, There are, however, some indications of attempts on his part to
acguire classified information and other information outside his own
field of interest.
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19. In October 1963 he requested certain publications from the laboratory
at Harwell which could have been of no direct interest to him, and some

of which would have been classif'ied. When asked to submit a formal written
request, MARTELLI appears to have let the matter drop. A request for simi-
larly general information on the activities of the U.K.A.E.A. was made in
May 1963 by Signor MACIOTTI, the representative of Euratom in the U.K.

Comment: We do not know the reason for MARTELLI's enquiry;
but it may have been inspired by Euratom rather
than by the R,I.S. Roger Lees of U.K.A.E.A. has
some reason to suspect that Euratom have in the
pext used their employees seconded to the U.X., in
order to obtain information for their own purposes
about the activities of the Atomic Energy Authority.
There are signs of M.'s awareness of such suspicions
among his colleagues.

20. On 16th April 1962 MARTELLI visited R.R.E., Malvern to discuss High
Magnetic Fields with Dr. PARKINBON, After MARTELLI had been arrested

Dr. PARKINSON reported that on this occasion MARTEILI, in his opinion, was
questioning him more widely than the subject he was supposed to be engaged
upon warranted,

21, Pamela ROTHWELL enjoyed a fairly close association with the National
Aeronautic Space Administration in the United States in connection with
her own space research work. The Americans have confirmed that copies of
all N.A.S.A. unclassified reports would have gone to Birmingham University
where they would have been available to Pamela, She would not = at any
rate officially - have had access to classified N.A.S.A. reports.

Comment: The NASRETTA case shows hat the R.I.S. has been
interested in the past in obaining N.A.S.A, reports,
classif'ied and unclassified,

22. On a slip of paper found in MARTELLI's wallet at the time of his
arrest were the references of a number of U,S. technical publications on
pro ject "GNOME" (a U.8. underground nuclear testing project), two of which
were found in MARTELLI's car. All of the reports referred to are unclassi-
fied. MARTELLI stated that he had applied to borrow the reports in Brussels,
but at the time only two were available, There are indications that
MARTELLI has borrowed many such unclassified publications from the Euratom
library in Brussels, In an interview with D.3/lr. Patrick, MARTELLI said
that the "GNOME" reports he had applied for were intended for the use of

a friend of his, George LINHARDT (P.F. 153,615 - a physicist, not on
adverse record).

Comment: In speaking to Patrick about this, MARTELLI remarked
that KARPEKQV also had shown some interest in the
American project and had asked some questions about
it. He did not say that he had obtained reports for
KARPEKOV or any other member of the R.I.S5. He may,
nevertheless, have done so. :

Pamela's acoess to N,A,S.A, publications may be
of interest in connection with the allegation
that the spy with whom MARTELLI
has been identified obtained on one occasion at
least, through his wife, some information from a
library or other overt source which he then passed
on to the KGB.
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MARTELLI's Use of a Camera

23, Despite (1) the finding of two rather odd film cassettes amnong

MARTELLI's property at Birmingham University;

(2) the entries in some of his diaries of data relating
to close-up photography;
(3) the inscription in one diary of a formula for a

photographic intensifying developer,
there is no evidence of MARTELLI having used a camera for any sinister purpose.
The data entered in his diary which could apply, among other things, to the
photography of documents could, it seems, equally well apply to the photography
of apparatus used in certain of MARTELLI's experiments and evidence to this
effect was brought at the trial. Pamela, who is considered to have been
innocent of any knowledge of MARTELLI's involvement with the R.I.S., was
aware of his use of the Exacta camera which he possessed in photcgraphing
some of his experiments., She spoke of his having acquired some skill in the
necessary trick photography, but there is some reason to think that she may
have exaggerated his skill. Their friend, Myrtle RAYNER, said that MARTELLI
had always owned a good camera and yet had always been very bad at taking
photographs. Her view tends to be confirmed by the fact that holiday photo=-
graphs taken apparently by MARTELLI himself found in the film in one of the
cassettes at Birmingham University are of poor quality.

2l MARTELLI was not tackled in the course of his trial on the subject of
the intensifying developer formula found in his 1961 diary and the subject
wes only brought up by MARTELLI himself in the course of his second inter-
view with Mr. Patrick. He said that he had been given this formula by those
members of the RK.I.S. whom he had met in Vienna in 1961 and that it had been
connected with the instructions on the use of microdots., MARTELLI said that
he had made a note of it somewhere among his papers and could, if necessary,
trace it for us. It is the opinion of the experts in the lab. that this
intensifier really required a considerable degree of photographic expertise
on the part of the user and it seems from what we know that MARTELLI probably
did not have such expertise.

25. During the first clandestine search of MARTELLI's office on 9th March
1963, the sealed package in his desk drawer was examined but not opened.

It seemed to contain at one end a hard object measuring something like

4" x 1" x 3", The one-time pad concealment device was not at the time

within the package. On the occasion of the second clandestine search, the
small hard oblong object was missing, but the concealment device was then
within the package. We have no means of telling what the unidentified object
was, but its estimated measurements are fairly close to those of a Minox
camera, The old version of the Minox measured 33" x 13" x 3" and in the last
two years or so a version incorporating a light meter has been marketed in
which the length is increased up to about 4", while the other dimensions
remain the same,

Comment: Whether or not MARTELLI was in possession of a Minox
camera at the date of the first clandestine search
is a highly speculative matter, though it may be
worth recalling that VASSALL was equipped with such
a camere from about 1960 onwards. In general, if
MARTELLT was a spy he could not have expected to
have had much occasion for the use of a camera, since
his access to classified documents was, as far as we
can discover, non-existent.
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2645, 479a

MARTELLI's Connections with R,I.S. Personnel prior to his Acknowledged
Association with KARPEKOV and Others in the U.K.

26. KARPEKOV served in Rome from 1948 to 1955. MARTELLI was working at
the University of Rome from 1946 to 1950 before going to Pisa (his parents
remaining in their house in Rome). He asserted both in his initial state=-
ment to the police and subsequently to the court that he first met KARPEKOV
only at the Pisa Conference of 1955 and then at a conference in Geneva in

1956.

Comment; There is some reason to think that KARPEKOV may have
been rather better known to MARTELLI and to Pamela
than has been admitted. Pamela's two friends, Myrtle
RAYNER and Jean SHANKS, had both met KARPEKOV in Pisa
and Pamela had admitted to MARTELLI (according to
the latter) that she knew KARPEKOV "as a friend".

The way in which Pamela had referred to KARPEKOV since
the trial opened seemed to suggest that she may have
known him reasonably well in Italy. She thought
MARTELLI had mentioned to her at some stage that

"old KARPEKOV" was now in the U.K. She tended to
equate him with the Cultural Attache, but in this

she was probably in error,

Pamela was in Rome and Pisa from October 1951 to
October 1953 but not, as far as is known, subsequently,
except for a New Year holiday in 1953/L4. She had
become M.'s mistress in 1953. It seems likely on the
evidence we have that she had made KARPEKOV's
acquaintance before the Pisa Conference of 1955,

27. In court MARTELLI volunteered the information that he had had dealings
with the Cultural Attache of the Soviet Embassy in Rome at some time in
1947 or 1948. At this time, he stated, his wife was employed in the
Itaelian Society for Cultural Relations with the U.S.S.R. and some dispute
over her salary arose which MARTELLI settled in negotiations with the
Soviet Cultural Attache. At the conclusion of these negotiations MARTELLI
was required to sign a receipt on the payment of the money in dispute. As
a result of this association, MARTELLI was subsequently able to obtain

from the Cultural Attache reprints of various works by Russian scientists
which were not otherwise readily available. He admitted to further
dealings with the Cultural Attache in 1949 when, as physics editor of the
Italian National Encyclopaedia, he obtained biographical data about Soviet
scientists. It was implied in the evidence he gave that his contacts with
the Russian Cultural Attache were not infrequent. Under cross-examination
he claimed to be uneble to remember the name of the Russian and when it

was suggested to him that he had been in frequent touch with a Soviet
diplomat called ROGOV in Rome, he said the name meant nothing to him, but
did not disagree that this could have been the name of the Cultural Attache.

Comment: Mikhail S. ROGOV (P.F. 147,455), an R.I.S. officer,
was Press Attache in Rome from just after the war until
1952. He appears to have had some cultural responsi=-
bilities, especially in the field of Jjournalists and
Italo-Soviet Associations. SIFAR reported that MARTELLI
and his wif'e, then an official of the S.C.R., were
frequently observed in the company of ROGOV in 1945,
When this was put to him by the prosecution, MARTELLI
pointed out that he was not in Rome in that year. (M.
received his doctorate at the University of Naples in
that year, It is likely that he spent some of his
vacations with his parents in Rome.)

/The incident...




The incident of the negotiations for MARTELLI's
wife's salary is curious and it seems odd - though
perhaps there is a normal explanation - that MARTELLI
should have negotiated with a Russian diplomat., The
fact that the negotiations were conduoted by what
appears to have been an Intelligence Officer and that
& position was created whereby MARTELLI had to give a
receipt for a sum of money, may have some interesting
significance (and it is interesting that MARTELLI
should remember that he did give a receipt). The recruit-
ment of MARTELLI by ROGOV in, say, 1947 would fit exactly
with the later limit of the source report's statement
of the length of time MARTELLI had worked for the
R.I.S. (from 12-15 years). We know that the R.T.S. wes
at this time anxious to penetrate Italian scientific
circles - indeed one would take this for granted - and
MARTELLI with a Russian-born wife and himself a Russian
speaker would seem a promising target, particularly if
there is truth in the allegations that have been made in
the past about his political inclination to the left.

MARTELLI's Anxiety to see Hugh YQUNG

28. For some days after nhis arrest MARTELLI was almost frantically
anxious to get in touch with Colonel Hugh ("Buster") Young, Deputy Director
of Scientific Intelligence who, as a friend of Percy ROTHWELL, was Pamela's
godfather and had met MARTELLI, albeit briefly. In his first prison
interviews with Pamela, MARTELLI told her that he had done something rather
foolish which was easily capable of misconstruction and was convinced that
if he could see the right people the case could be withdrawn before reaching
the stage of the magistrates' hearing. He was in a state described by
Pamela as panic. lie appeared to wish to make a statement to Young or some-
one else in the intelligence field. He was dissuaded from this course by
his solicitors. It subsequently appeared from the defence he advanced in
court that MARTELLI wanted to tell the blackmail story to someone in
authority, but not in the police, since he feared that the latter was
penetrated by the R.I.S. This may mean

(1) The story MARTELLI told in court was in fact true and he
feared that he might not be believed if he did not get it
across to someone like Young before the police produced all
their evidence,

or (2) MARTELLI was or had been a spy, the court story was untrue,
but he saw the acceptance of it as the only possible hope.

or (3) MARTELLI had been a spy and suspected that he had been
betrayed by the Russians and wished to investigate with
Young the possibility of doing a deal.

If the first hypothesis were correct, bthe ocicpnak fepach would be
false. If either of the others is correct, deception in the source report
is still a possibility. We have, unfortunately, no means of telling which
of them is the right one,

Did MARTELLI Feel he had been Betrayed by the R,I.S.?

29, Apart from natters relating to communist associations in his own and
his family's background, the only evidence brought against MARTELLI related
to 1961 onwards and to material found in his possession in his office, his
home and on his person at the time of his arrest. The orucial evidence

/relateds.es..
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related to the 0.T.P.s and the entries in the diary found together with

the 0.T.P.s in the package in his desk drawer. All this material was
prodliced in court on a search warrant. The fact that, without the search
warrants, all this evidence would not have been produced, was obvious to
MARTELLI's solicitors and counsel and to Pamela and her friends. The
defence established at the magistrates' hearing at Southend that Special
Branch had received information relating to MARTELLI's alleged espionage
only on 22nd April when he was already abroad and had no evidence whatsoever
to bring regarding the communication of information by MARTELLI to the
R.I.S. or the receipt of payment, Pamela was inclined to think that MARTELLI
had been betrayed by the authorities at Culham, who had discovered the
incriminating material to be in MARTELLI's possession. MARTELLI himself
seems to have thought in terms of betrayal by a double agent while Pamela's
doctor friend, Myrtle RAYNER, guessed that the Russians may have betrayed
him, Whether or not MARTELLI was the victim of Russian betrayal designed

to deceive us has been considered at serials 347a and 356a and at minute
$66, The truth eludes us.
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The MARTELLI Case

Calendar of Main Events

16.5.25.
=1936

1936-1939

1939-1941

1941-1943
1943-1945

1945

26.8.1945
1946-1950

1947/8-1950

1950 (or '51)-
1956

1951
1953

1954

July 1954=-May 1955
1955

Nov. 1955

1956

Nov. 1956

Born in Pistoia
School in Rome
Collegio Bianchi, Naples.

Rome University. Member of University Fascist
group.

Bologna University

18 month breek in education caused by war. (580a)
Claimed to have beseme engaged. He—went—sewsh in
resistance work on small scale (4792, 58la)

Received doctorate at University of Naples.
(According to Italian Security Authorities
he was Assistant in Physics Dept., Rome
University, during 1945.)
In_touch with H0GOV,(Press Attache, Rome, and
en 1.0, €PF 147455) according to Italians.
(ROGOV left Italy 21.3.52. May have served
there comtinuously since the war.)

Married Maria VICICH (58la & 479a).

Assistant Lecturer on Cosmic Ray physics at
Rome University.
(According to F.B.I. worked 1947-50 in
the Giuseppe Marconi Institute of Experi-
mental Physics.)

M. in touch with Cultural Attache's Office in
Soviet Embassy, according to own testimony.
(KARPEKOV in Rome Sept, 1948-Nov. 1955.)
University of Pisa. (Remained technically on

staff of the University until 1961.) From 1953
engaged on research into nature of particles
(bubble chamber techniques). During this time
met visiting Russian scientists.

U.S. visa refused,

Met Pamela ROTHWELL on British Council
Fellowship at Pisa University. She became
his mistress.

Dublin = Cosmic Ray Physics Conference.

Birmingham University - 8 month research
fellowship.

International Confeerence on Elementary Particles
- Pisa. Met KARPEKOV who was probably the
interpreter.

KARPEKOV leaves Italy

U.S. visa refused on grounds of alleged
Communist background,

Birmingham University - Research Fellowship.
Subsequently promoted Lecturer in Physics. Nuclear
Physics department. Interest turned to plasma
physics about 1958/59 and sent lecture notes to
U.S.S.R. and U.S.A., he says. (54a puts the

change at pre-Aug. 1961.)

Scientific conference in Geneva., Met
KARPEKOV who was acting as interpreter again.
M. suspected he was drugged at a dinner given by K.

58la

289a
289a
4638,

479a, 580a

259za

479
2idya

289a, 479%a
23a

A
3290
65b
47%a

/1957.00000.




8.1.59.

25.1.59.

€.9.59.

?1.9 059 ®

11.1.60-24.1.60

Jan, 1960

10/11.3.60.

June 1960
2’11.7.60 L

’;.8‘22.11.60.
Aug. 1960

Aug. (or Sept.)
1960

‘ Septe. 1960

Nove 1960

28.12,60-10,1.61

March 1961
May 1961

6.61.

20"28.6 o61

12.8-30.9.61.
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Venice - scientific conference attended by M.
according to SIFAR (M. was out of U.K. April/
May, Sept. and Dec. 1957.)

KARPEKOV arrived in U.K.
M. said he met K. by chance in London
in 1957 or 1958, and they had a brief
walk and a chat,

KARPEKOV visited Birmingham, M., was there
at the time.

KARPEKOV visited Oxford and contacted a
Soviet student thought to have been a talent
spotter for the R.I.S.

Source of C.C. Birmingham alleged M.'s
political activities before arrival in U.K,
called for investigation.

Enquiry produced information (partly
deriving from ROTHWELL) that M. was left wing
and/or Communist.

KARPEKOV to Moscow. (Moscow plane in and out)
(M. out of U.K. 15-24.1.60.)
KARPEKOV telephoned M, in Birmingham and met

him in London. This time he had sent lecture
notes to U.S.S8.R.

KARPEKOYV brief visit to Birmingham by car.
Police observed nothing of interest. (M. there
at the time.)

M. made application for U.S. visa - sworn
statement that he had never been Communist.

Separation proceedings in Pisa. M. present at
least on 5tn and 1lth (out of U.K. 22/6-23.7.60)

KARPEKOV out of U.K. (M. remains in U.K.)
U.S. visa granted.

Received letter in Birmingham fromALEXANDER,
whom he met shortly efterwards in Harrow.
Claimed he now first perceived blackmail.

C.C. Birmingham reports M.'s high standard of
living. 3ha

ALEXANDER's second letter and meeting., Sugges—
tion that M. should go into industry; 479%a

M.'s visit to U.S. - visits SANDS at C.I.T.

Pasadena. Offered jobs which he says he turned 259za
down because they would have involved classi- 479%a
fied access. Returned U.,K. from Montreal 13,1.61
Meeting with KARPEKOV end ALEXANDER in Harrow.
Further blackmail pressure alleged. 479%a
Meeting with KARPEKOV - brefed for R.V. in

Vienna.

M. to Pisa (according to self). Claimed he
tried to deter Maria from taking children to
Russia.

EARPEKOV out of U.K. (M. left 11.6.61. and
returned from Pisa 28.6.61,)

KARPEKOV out of U.K. (M. left 23.8.61,
returned 28.9.61.) 24l

/Aug. 1961000'00.




Aug. 1961

Oct. 1961
13.11.61,

Dec. 1961

Jan, 1962
23=28.1.

29.1-602-62-
March 1962

M., attended Conference in Munich and Strasbourg.
In between he met ROMANOWSKI and other Russians
in Vienna. Given mononome/dinome box and
microdot instructions.

Met KARPEKOQV in U.K, (Wimbledon?)., Told him
of intention 8f joining Euratom.

KARPEKQV, LITVINOV and wives visit Birmingham

by by oar For football matoh In the evening (not
observed by police until arrival at ground).

M. applied for U.S. visa.
M.'s father died. (M. out of U.K. 13-18.1,62)

Visit to U.S. New York Conference and C,I.T.
Again he claimed he resisted a 'classified' job. 4

KARPEKOV out of U.K. 2hLa

Resigned from Birmingham University. Effective
April, 65b

April 1962-64 Euratom. Employed in Brussels until November 1962
and then obtained through his own manoceuvring a 276b
secondment to Culham - instead of to the Max Planck L479a
Munich (276b). 110a

April 1962

27-@"405.62.

May 1962

Summer 1962

20.8.62,
Oct. 1962
30.8.62,
6.9.62.
7.9.62,
21168,
5.11,62.
7=12.12.62.

26.,1.63. (sat.)

6-12.2.63.
? Feb. 1963

? March 1963
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the two sources
of KARPEKOV. 50y

M. in Brussels. KARPEKOV there 26.4=2.5.62, 13%9a
Het by AGRAFENIN., (K.'s trip arranged in hurry 156b
from 17th. Visits exhibition in Brussels.) 479

Met KARPEKOV for last time, according to M.
himself., Given the 0.T.P.s without instructions
(sic) and told of arrangements for contacting
AGRAFENIN in Brussels. (M. in U.K, only 4=7
and 18-25 May.)

AGRAFENIN got in touch with M. At interview
thougnt this would be June or late May.

Met AGRAFENIN second time,

M. identified with source report.

KARPEKOV leaves U.K. (VASSALL arrested 12.9.62)
H.0.W. applied for.

MARTELLI's farewell party in Birmingham.
MARTELLI moved to Abingdon/Culham.

M. visited Brussels, despite bad weather =
Pamela speaks of his determination to be in
Brussels this weekend at all costs.

M. collected c.£240 in London area. Tells
Pamels on telephone that a further instalment
is due in March.

Visit to Brussels and JWlich. Probable counter-

surveillance by M. and possibly by R.I.S. 147a,

Met 2nd ALEXANDER, under arrangements made by
ACRAFENIN, 4L79a

According to own storj)(:ér contdctlng L.I S. e

met stranger en rou Aldermaston~Culham, who

left instructions hlq car. L79%a
(N.B, During march M. is known to have
visited Aldermaston only on 12th.)

#9:3.650 0453

156b




9.3.63.(Sat.)

1#—.3.63.

15.3.63.(Fri.)

16.3.63.(Sat.)

18.3.63.(Mon.)

1.4.63.(Mon,)

bolieb3.
6.&-.630

18.4.63.

19.4.63.
26.4.63,
27.4.463.
15.5.63.

20.5.63.
20.6.63.
2215654
15,785
25.7+63%
1.8.63.
3.8.63.

9.8.63.
9463,

104246k,

23rd February, 1966.

Clandestine search of M.'s office - packet
containing solid object 4"x1"x3" found in his
drawer together wikh diary containing R.V. data.

M. made apparently unplanned visit to London
(may have been to see MACCIOTTI, Euratom agent
in London).

Expecting further instalment of "extra quarterly
income" "at eny moment". Zvasive to in-laws
about his movements on Sat.

M. has "got to go down to London on the Saturday
to see the man". (Pam to Jean Rayner on T/C)

Pamela arrived in Rome. M. had oom&:with her
and with brother Vittork about the quarterly
income and the man who failed to deliver it on
Saturday.

Surveillance laid on (M. expected to receive
sum of money on one of these dates) - no
movements of interest seen.

M. sighted in Slough with a passenger in
suspicious circumstances.

M. left U.K. for holiday in Europe.

Met AGRAFENIN in Brussels under ALEXANDER II's
arrangements.

Second clandestine search at Culham revealed
0.T.P.s in cigarette holder in packet in drawer.
No sign of the 4"x1"x3" object of March 9th.

Decision taken to arrest M. o/r from holiday.
M. arrested at Southend
Pamela returned U.K, from Oslo.

Southend hearing opened.
On way back M. put questions to the Police
escort, suggesting that he might be an
"anti-Russian double agent".

Committed for trial at Chelmsford Assizes.
Adjourned from Chelmsford to 0ld Bailey.
Case opened at Old Bailey.

Found "Not Guilty".

Invited to interview (438a)

M. interviewed by D.3/Mr., Patrick.

MACCIOTTI advises M. not to go to Brussels for
fear of arrest.

M. intepviewed by D.3/Mr. Patrick on 2nd occasion.

A.E.A, asked Euratom to terminate formally M.'s
attachment to Culham.,

Euratom announced MARTELLI's resignation.
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Copy to: PF.790,570
PF.606,419

NOTE FOR FILE

When MARTELLI was interviewed for the

gecond time by Jim Patrick on 9th August 1963, MARTELLI
recalled the occasion when he first mentioned to KARPEKOV
in late 1961 or early 1962 his intention to take up a
contract with Euratom. According to MARTELLI , KARPEKOV
indicated that he was not interested in the setivities
carried on in any part of Euratom either in Brussels or

" Frascatti or anywhere else. He said that wherever HARTELLI
went it would make no difference a2s far as he, that is
the R.JI.85., was concerned. Nevertheless, KARPEKOV made
s more positive remark sbout Winfrith Heath; Patrick
records that "he (KARPEKOV) made it clear that Winfrith
Heath was not the place for MARTELLI, from which MARTELLI
inferred that the Russians might already have somebody
working there" (see serizl 472a in PF.790,570).

2.“ If MARTELLI is ecorrect in his recollection

KARPEKOV may have been alluding to the subject of PF.606,419.

LW, Bloomfield




R o TS R the Agent

Currently controlled by KARPEKOV.

Employed at Imperial College London in
Nov. 1961 and possibly currently.

Worked for KGB for at least 12 years

Either Italian or of Italian origin.

Physicist in field of Plasma physics.

Probably not very high level scientist
but a valued agent.

ﬂ THIS 1S A COPY
AL DOC RETAINED
GINAL DOCUMENT RE

| DEPARTMENT UNDER SECTION

3(4) OF THE PUBLIC RECORDS
ACT 1058 " Jume 2022~

MARTELLI

M. has admitted clandestine contact with KARPEKOV in U.XK.
from Jan.'60 to May '62 and thereafter with AGRAFENIN in
Brussels and "ALEXANDER" in U.K. - 479a.

Pamela ROTHWELL was a Research Asst. at Imperial College
1953-58. M. was never employed there, but was "frequently
in and out of the place" - 54a. No other Italian or person
of Italian origin was on the books of the College at the
time - 582a.

M's first admitted clandestine contact with K. was in
Jan,1960, although M. agreed they had met in 1955 at a
conference in Pisa. K. was in Rome from '48 to '55, and in
U.K. from Dec.1958, visiting Birmingham in Jen.'59 - 2i4a.
He could therefore have controlled M. since ¢.1950.

Italian national.,

M. had transferred his interests to CTR before 1961 - 54a =
and according to his own testimony by 1959. He was having
discussions on the subgject with Adams and at Aldermaston in
1961 - 249¢ and 291a,

The first is probably a correct description of M. By 1963
M. had come a long way and was meking a reputation for
himself. He seems never to have had authorised access to
classified matters. He may have been of general value as
an agent in talent-spotting and information-gathering roles
but one would not expect that value to be considerable
until he entered the CTR field.

Lele (IVIIVY

S oF . 1-&11-12

Comments




Source's Particulars of the Agent

R.I.S. codename RINALDI. 1.

Came directly from Italy to England at 8.
an unknown date.

Originally married to English women
whom he divorced, then marrying an
American woman.

Visited U.S. in June 1961.

Visited JWlich, Germany, in latter
half of 1961.

12, Visited Frascatti, Rome, Nuclear

Research Institute, latter half of
1961.

On one occasion, agent's wife,
unconscious, obtained some infor-
mation from a library, or other overt
source which her husband later
supplied to the KGB.

No comment.

M. seems to have joined Birmingham University direct from
Pisa University, remaining technically on the books of the
latter until 1961 = 479a, 580a.

M's legal wife, Maria, is Italian. They were granted a
judicial separation in July 1960. He then set up house

with his common-law wife, Pamela ROTHWELL - a British citizen,
who had been in U.S. Nov.1958=July 1960 at University of Iowa.

M. visited U.S. only 28.12,60=13.1.61, and 23-28.1.62. He was
abroad 5vll.6.61, destination unknown, but unlikely to have
been U,.S.

No confirmation, but quite likely, since both Frascatti
(Rome) , and Julich (near Aachen), which we know he visited
in Y63 - 153%a - have important plasma physics research units.
In 1961 he was abroad 13.5.61=5.6.61, (initial destination
Geneva) , 11.6.61-28,6.61 (returning from Pisa), and
23.8.61-28.9.61 (to and from Ostend: he told the court he
attended a conference at Munich and Strasbourg at this

time = 4ha, 520a.

No confirmation. But Pam has access to NASA publications
in which we know the R.I.S. to be interested - 326a.

U.S. immigration records have
not produced an alternative
candidate. The only Italian
suggested, Claudio VITALE, wor-
ked at Winfrith and did not
fit many of the other clues
(8.F. 411-12).

These points have not been
checked with Germans and
Italians.




®

Source's Particulars of the Agent

On one unspecified occasion an English Translation 14.
of a scientific article by a Russian scientist was

sent to the agent with instruction to try to get

it published under his own name, the object being

to enhance his scientific reputation and so gain
promotion. Article was entitled "Literature on

Guided Thermonuclear Reactions",

21lst February, 1966,

o

MARTELLT

Serial 23a in PF 769560 Supp.C. contains a
"Bibliography on Research on Controlled Thermo-
nuclear Fusion" which was unsuccessfully examined
for reference to MARTELLI. But in 1960 or 1961
he published alone %Some Notes on Thermonuclear
Reactors"™ - 65b, According to Niblett, M's

group leader, this work was based on a series of
lectures he gave at Birmingham University on
Plasma Physics. Many people thought it rather
nallve at the time - 270a.

M. himself volunteered the information at his
trial that his interest was turning to plasma
physics around 1958-59; that he prepared
lecture notes on this subject; and that some
of them prior to publication (before Jan.1960)
were sent for comments to scientists in Moscow
and U.S.A. He told the court that KARPEKOV
knew of this - 479a.

Comments

At the time of the source
report M. was still fairly
new to Plasma Physics and
needed to make his name,
He has never been asked,
of course, if he received
help of this kind from the
R.I.S.
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NOTE FOR FILE

F.4./Mr. Shields showed to me today the note he made of his
enguiry to his source at the Imperial College which formed the basis
of his Source Report at 54a.

2. From Mr., Shields® note, it is clear that the contact
specifically enquired about anyone of Italian origin who might be
employed in the College. No-one of such origin could be traced.

3. As well as establishing that to Dr. LATHAM's knowledge no-one
in his group had visited JUlich or the Frascatti Institute, Source
also confirmed that the College's records of personal claims for
travel contained no evidence of the visit to those places of anyone
in the College at large. In point of fact these records would

not indicate whether a person went to Frascatti or Jllich them-
selves, but would simply show, say, in a trip to Munich or Frankfurt.
There were records of other persons having visited the United
States, but none of these had also visited Germany.

| &&M%\NW\

D.W, Bloomfield

D.1l/Inv,

15th February, 1966,




Loose Minute
Reference
attached to H.O. Flle
M.110768.

3\\\\0\Q

Herewith the Home Office files
connected with MARTELLI's naturalisation.
The carbon copy of the report is for the
P.F. Would you also flag any other
serials in the Home Office file which
you would like copied for the P.F.

2 As you know Director C. and
C.3 wish to see this case before we
report to the Home Office.

F.M. Keene.

C.3.C.

e S e e

30 December, 1965.
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BERKSHIRE CONSTABULARY.

b

CONSTABULARY HEADQUARTERS,
ek ey SULHAMSTEAD, Nr. READING.

THE CHIEF CONSTABLE

Tel. Nos.: READING 54064, 5 & 6.

Ref. No. 50/11300, 4th October, 1965,
Your Ref. No MQ 110768.

8ir,

With reference to gour letter, dated 10th
Septembar, 1965, M,110768, I have to inform you
that the above nemed applicant resided in this
police district at 14, Fitzharrys Road, Abingdon,
from March, 1962, to ﬁebruary 1964, and at
Marcham, Nr. Abingdon, from February, 1964, to
August, 1964, and for approximately a year of
this period he was euployed as a physicist at
the United XKingdom Atomic Energy Authority
Leboratory at Culham, Nr, Abingdon,

On the 26th April, 1963, MARTELLI's residence
at 14, Fitzharrys Road, Abingdon, was searched
under Section (9) of the Officials Secrets Act,
1911, and he subsequently appeared at the 014
Bailey charged with an offence under the Official
Secrets Act.

Apart from appearing at Abingdon Borough M.C,
on 6/8/63 for negligently interrupting the free
passage of the highway when he was Fined £5 and his
licenee endorsed, nothing further is recorded, or
known, at this Office to MARTELLI's detriment.

I am, 8ir,
Your obedient Servant,

setmnt Chiaf Constabia
/ ssistant Ganal SO

_a?¢.aaauu-
' Chief Constable.

The Under Secretary of State,
Home Office
Nationslity Division,
271, High Holborn,
LONDON, W.C.1,




Forms 98(c) EAST* SUSSEX POLICE Your
‘ paex. Ref: M 110768,

MEMORANDUM H.Q. Ref: HQ/C1/MNat,3057.

Date 9tk December, 19 65

L g

From A/Detective Ch?, Inspector Johnstone To The Chkief Constable.

1.

{a) With reference to the above named's spplication
for naturalisation, I have to report that at 7 p.m. on
Wednesday, the lst December, 1965, I interviewed MART:LLI
at his home 1, Southway, Lewes.

(b) Informetion given by the applicant on the
application form I carefully checked with him, and he
stated that all contained therein was correct.

(e) However, there were other Christiar names of his
children to be inserted - see Para, 25 (b).

(a) He stated that he was educated at Remico Totd,
Rome, Italy, from the age of 6 - 10 years; at the Umberto
4 : | First High School, Rome, from the age of 10 - 13 years;
Wi w e Clagre Bonanl. af Naples College, Bianchi from 13 - 16 years; Rome

- Do\raa. University from the age of 16 - 18 years, where he
commenced a course of Physics, and continued this course
at Bologna University for the third and fourth year.
a3
Dyl ; (b) There was thén a break in his education for about
Saseen WSy 7 eighteen months due to the outbresk of war, and in 1945 he
received his Doctorate degree at the University of Naples.

(e) In 1946 he joined the staff of the Physies
Department of the University of Rome as Assistant Lecturer.
‘. In 1950 he moved to the University of Pisa to a position
equivalent to a Professor in Charge of Course, and in 1952
was appointed as a full time lecturer.

{d) In 1953 he obtained his Doctor of Science degree
at Rome University and remained on the staff of the
University of Pisa until 1961.

(e) He was also attached to the Birminghem University,
where he was sppointed lecturer in 1961,

(£) In April, 1962 he joined (URATOM with whom he
remained until February, 1964. In August, 1964 he took up
his present occupation as a lecturer at the Sussex
Universi ty.

1239 = 1943.

(e) He states that he joined the University Fascist
Party in 1939, but was expelled in 1940 due to his views
regarding the war in Finland., He was involved in arguments
with the Faseist Group leader,




CONTINUATION SHEET No

File No

(h) His home was destroyed in 1943. Mesnvhile Italy
surrendered to the Allies,

(1) He states that he joined the Royaliets Forces in
Scuthern Italy, bul was loft behind in Fescist ocoupied
tervitory, and so becase a momber of the Resistence Unit
in Central Itely and Rome.

3) He states that he was not partioularly active
88 he was very young, but did assist Jewlsh persons by
concealing them from the Jermsus and in other small ways,
until the Allies advenced on Rome in 1944, He adds that
he also remained in Rome due to his father being an
invelid snd thought he should help bim.

(a) He states that all his interests and friends arve
in this country, the majority of whom are British.

{b) He is the father of the child of a Pamela
ROTHWELL with vhom he lives at weskends, and considers as
his wife., Pamela RUTHWILL bas novw changed her name by
deed poll to MARTELLI.

(e) fe states that he has not previously spplied for
naturalisation as he did not conaider that he had
sufficient qualifications,

ta) His full name in his country of birth is as shown
on hie application form, likewise the date and place of
birth., His birth certificate has not been examined as it
is in the possession of his mother, in Italy, but if it is
deened escential it can be oblained, but will take
approximately one month before it: arrival.

{b) The particulars have been verified by his
passport which I have examined.
5. Shange of jiame.
He has nol changed hie name gince birth.

6. Qecupation.

He is s Senior Lecturer of Fhysies at Sussex
Univergity , vhere on the 8th December, 1965, I saw his
immediat: superior Professor BLIN-STOILE whe iz the Deen
of Faculty of Atomic Science at the University., The
Frofessor stated that he hed inown the applicent only




CONTINUATION SHEET NO...... 3

File No.

through his employment and was not a close asscciate oute
gide of the University., He gaid thet MARTELLI was
efficient aud that as far as he was aware he would remain
a Senior Lecturer at the University.

7. Hatdonality.

There has been no change of his nationality
since birth, neither has he been barred from his own
country.

(a) Ae Form A,1. Father - Achille MARTELLI (dead),
Italian; Mother « Annamaria SANDRI, Via Rebirio 1, Roma,
Italy, Italiun, SR W

(b} No documents available for verification exeept
perusal of applicant's 1963 diary which also showed
mother's telephone number as Roms 314316.

(a) Maria VICICH, Italian, address Via Gramsei 3,
Pi‘a, Italy- w2

110 R ol RIS (») MARTELLI was married at Rome, Italy on the 26th
N \x\c#“qé\ TN A‘Jgu‘t’ 1945’ and 1ag‘lly smt@d on 5& June\’ _19&. e PN A\x\\x 1\.\&*&\

{e) His wife is now living at the above address. She
was born in Horsg, once termed Central Asis, now U.S.5.R. -

s uads o Sessrdad: (a) His wife first arrived in this country in June,
s SeNe e || 1957 when she stayed for a month or two, and her next and
b i i A last vieit (as far as MARTELLI is aware) was from

vosv- a1 | pegember, 1958 until July, 1960,

e % - beisq
AT %15\:\ 10. (a) His wife is not a naturslized British Subject,
wen s TR gnd if he is sueeessful in his application he is mot aware

that hie wife would wish to be registered as a Citizen of
the United Eingdom.

(b) Her interests are all in Italy.

1. Loyalty of Wife.

(a) The applicant states that his wife has a child
fondness of the U.S.5.R. which he considers is due to her
being the daughter cf a diplomat in the Italian Embassy in
Moscow,

{v) She was educated in Rusei= and lived there from




*
Form 94
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{e) MARTELLI understood that his wife was a member
o Lo L TN of the U.D.X., but this information come to kim only as

AT i aggesult oi hearsay during his trial at the 0ld Bailey in
1963.

(@) He states that she had been a member of the
Faseist University Group in Italy, as was generally
required in those days.

‘ i2. Not applicable,

13, dos

14. Yerificstion of Residence.

(a) 1, Southwey, Lewes from Oectober, 1964.» Verified
by Insurance papers appertaining to the house purchased by
thespplicant, also further verified by wortgege repayment
card,

(b) He states that he has not been resident in any
other Commonwsalth country.

15. Merchant Seamen.
Not applicable.

He has not served in sny Allied Foree in the
United Kingdom,

i8.
Not epplicable,

19. Visite Abroad.

(a) He states that he has made no visits abroad since
the date of his gpplication.

20.

(a) He states that he intends to remain in Sussex at
his present employment until such time ae o more advanced
position ecmes te him, although he hes advertised his




bungalow for sale. He states that should he be succesaful
in this sale he would endeavour to cbisin ascommodation at
the Universliy.

(v) At weekends he lives with Pamela ROTHWZLL and
his daughter at their home in Southampton, 73, Holly Hill,
Bagsett, Southampteh.

(a) Full details respecting the proeceedings at the
014 Bailey in July, 1963, when MARTELLI was indicted with
offences contrary to the Official Secrets Aet are known &t
the Home Offiece, and therefore I have nct submitted
details.

(b) The other three offences shown on his spplication
form mersly relate to traffic offences.

(e) He states that in September, 1963, or thereabouts, ,
he ook action sgainst the Daily xpress for libel, f“ g
slander and defgymation of charaeter; this related to an (v et)
article by Chapman Pineher stating that MARTELLI would be (o)
deported, MARTELLI believes this action took place at The >%H° 3%
0ld Bailey, but he is not absolutely certain as he did not 6&""@(
attend the Court; the case being conducted through Counsel, ... b
An spology was made in the Court by Counsel for the Daily
Sxpress and further he received a payment from this Paper
of £1,500,

{d) On 218t Hovember, 1965, an article appeared in
the New York Times in which MARTIILI's naue wag amongst a
list of spiea., This article was also in the International
edition published on 22nd November, 1965. The article was
written by C. L. SULZBERGER, a correspondeat from Paris.
MARTELLI's solicitor has advised teking action against this
paper with s view to (1) an apology and (2) £§,000.

23. Bankruptey.

The applicent states that he has never been
adjudicated bankrupt or mede a compositien with ereditors.

He has not previocusly made applieation for
naturalisation,




Form 9$

{a) The first two children showm on the application
form ars from the union with his wife Meris Vicich and
the third child by his union with Pamela ROTHWILL,

{v) Full names, as shown below s

1. Sergio Pacla Alessandro MARTELLI,
born 28, 2. 48, Roma, Italy. Birth certificate not
available,

2. £l eonora MARTELLI, born 26. 8. 51, Roma, Italy.
Birth certificate not available,. ’

3. Susanna Cleudia Maria MARTWLI, born 24. 10, 60 at
Birmingham. Verified by birth certificate.

(e) The first two named are at present living with
their mother in Italy, and the latiter with her mother at
Southampton.

26, (a) DNot applieable,

{b) The applicent has not been given legal custody of his
firel two children.

27, S (o] o

(a) The applieant is obviously a brilliant man in his
field of employment, and eould have a great future in the
seientific world.

{b) He receives a good salary, but it is indicative
by his bank balance that he lives extravagantly. This is
not shown in his home at 1, Southway, Lewes, which is very
sparsely furnished, However, he does not consider he is
extravagant in his mode of living. His bank statement
(jointly with Mrs., P. H. Martelli) shows thet he was over-
drawn to the extent of £1,582, 5. Od, in February this
year and has gradually reduced this to £804 overdrawn on
November 17th.

He has an excellent knowledge of English., He talks
the langueze extremely well, but has & slight accent., His
writing end reading leave nothing to be desired.

4o gtates that his salary from his occupation as
lecturer at Sussex University is £2,800 per annum, plus
£100 children's allowance., This salary will increasge
£100 each year rising to £3,300, His mohthly pay slip for
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November was as follows :-

Basic Sglary £237. 10, 0,
Femily allowsnce £8, 6, 8,

Gross S&l&ry £2450 16n 8.

Net Salary  £167. 6. 6.

(Of deductions 3« £42. 11. O,
(payable as ineome tax.

(v) He states that he has other sources of income, as
follows :~ He receives on an average 40 dollars a month
for work on translations for the American Physieal Society,
Consultant Buresu Enterprises Incorporated, New York;
about £35 per year for abstracting work for 'Secience
Abstracts' from the Institution of Electrical Ingineering,
Savey Place, London, W. 1.

(e) He states that he oeeasionally received £5 fees
for giving short talks, usually once or twice a year,

(d) He is expecting to receive approximately £600
pension rights for & period of serviee in Itelian
Universities, i.e. Rome and Pise. He has been waiting for
this money for some two years, but snticipates that it
will be sent to him in two or three months time.

(e) He states that he has received money from his
mother, which is from his father's estate, that she
- administers. i
he anticipates that they will resume in about a year's
time,

30. Not applieable.

31. Kot applicable.

32. Income Tax. ete.

(a) He pays normal "Pey-as-you-earn" income tax whick
is dealt with by Barclays Benk, North Street, Brighton. In
addition he states that he has paid normal income tax in
Pisa, Rome and Brussels.

(b) In October, 1964, he purchased his bungalow at
1, Southway, Lewes for £3,780. He paid £500 as a down
payment which he borrowed from the Sussex University and
pays a mortgage at a rate of £18, 1. 1. per month for 20
years to the Lewes Building Soeiety. The loan from the
Sussex University is payable at £12 per quarter for 20

years.
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{e) fie states that he poys his wife 120,000 Italian
lirs per month, plus an insuvance for her bemefit of
£9. 10, O, per month, which is a life policy for £5,000
taken out with the Norwich Unionm Insurance Co, He
commenced this policy in dugust, 1960,

It has been established that the person before
whom the application was made is a Commissioner for Oaths
who has identified his signature on the application form.

3. g O g G &

{a) With reference to the above ciroular, I undersland
that the Home Office are fully aware of the circunstances
relating to the trial of the applicant at the Old Balley
in 1963 appertaining to offsnces contrary to the Official
Secrets Act, and therefore have full details of the
answers to mapyof the (uections detalled in the
cireular.

(&) The applicant told me that he visited Yugoslavia
on the 17th April, 1963 for three days, when he was touring
with his mother and accompanied by his two Italien
children, He states that he has never been to the
U.B.8.R. [However, he understends that his wife went to a
Youth Fegtival in fussia for 7 - 10 days in 1958. Le has
no knowledge with whom she stayed.

I /MM “

A/Detective Chief Inspector,




x PLEASE ADDRESS ALL LETTERS ON OFFICIAL MATTERS “THE CHIEF CONSTABLE., BIRMINGHAM'™ AND NOT PERSONALLY.

oy

LY

TELEPHONE : CENTRAL S000- TELEX. No. 33-121
4

CHIEF CONSTABLE'S OFFICE
(CRIMINAL INVESTIGATION DEPARTMENT)
P.O. BOX No. 52
NEWTON STREET
BIRMINGHAM 4

30th September, 1965

PLEASE QUOTE THIS REFERENCE NUMBER IN YOUR REPLY

The Under Secretary of State,
Home Office,

Nationality Division,
Princeton House,

271 High Holborn,

London' WeCols

8ir,

‘ Giu ico Gilberto MARTELLI

Enquiries have been made as requested in your letter of 10th September,
1965, respecting the above named applicant for British Nationality.

Records here show that MARTELLI resided at the following addresses in
= "' Birmingham -

November, 1954 280 Pershore Road, Edgbaston.
December, 1954 34 Mayfield Road, Moseley

May, 1957 Quarry lount Hotel, Bristol Road.
June, 1957 7 Oxford Soad, Voseley

August, 1957 34 Mayfield Road, Moseley
December, 1958 1 Beaks Hill Road, Kings Nortoen
January, 1960 59 West Drive, Pershore Road.

Whilst in this city MARTELLI was engaged in Physics Research at
Birmingham University.

According to records here MARTELLL has made many visits abroad -

28. 3454, landed at Dover and was allowed to remain here for
a visit up to three months. He embarked on 1l3th

23+ 7.54. lLanded at Dover and was allowed to remain here for a
visit up to three months. He embarked on 12th Cotober,
1954,

11.11.54%. At Dover entered this country for a visit up to three
months.

The applicant visited Italy for one month returning to Dover
20 2.55. when he was allowed to land for three months.

He left the United Kingdom via Dover on 2lst May, 1955.

15, 2.56. landed at Dover for a visit up to three months.
Embarked at Dover on 25th February, 1956.

18, 9.56. landed at Dover for a visit up to three months.
Embarked on 25th September, 1956.




landed at Londom Airport and allowed to remain
for & visit up to three months.

Entered United Kingdom at Dover, allowed to remain
in United Kingdom for twelve months, in accordance
with Ministry of labour permit number 356679.

from 18th April, 1957, MARTELLI visited Italy returning
1b. 5.57+

Be again visited Italy om 23rd August, 1958 returning

16. 9.58.

MARTILLI left the United Kingdom via Dover om Jrd
Hovember, 1958, and returned to this country on
16.11.58.

Be visited Switzerland from 15th Jamuary, 1960,
and returned to this country om
2he 1.60.

From 10th April, 1960, he visited Switzerland
and Germany and returned to this country on

The applicant returned to Italy on 22nd Jume, 1960,
and re-landed at Dover on

The Italian visited American from 28th December,
1960, and returned to this country on

From li4th January, 1961, he visited Paris and
returned here on

He visited Switzerland and Italy from 30th May,
1961, and returned on
Se Ga6l.

from 1lth June, 1961, he visited Italy returning
28. 6.61.

MARTZLLI became exempt from registration with the police on 26th
July, 1961, and in comsequence, there is no record of his visits abroad
since that date.

In Februsry, 1960, MARTOLLI applied to the Aliens Department of the
Home Office for permission for his wife, Maria Viecich HMARTELLI and his
two children Serio and Sleonora, with his wife's mother, Olga VICICH, to
come to this country and to remain with him until November, 1960. The
family came to ingland but whilst bere MARTELLI and his wife became
estranged and they returned to Italy leaving MARTELLI in this country.

Unly ome of the referees named on the form of applicaiion is
resident in this city, he is No. 2, William Yrnest BURCHAM of 95
witherford ¥Way, Selly Csk, Birmingham. He was born at Wymondham,
tiorfolk, on lst August, 1913. e is a Professor of Physics at Birmingham




University. This men is a householder, person of good character and

a British Subject. He is not related to the alien. BURCHAM has
known the applicant for about twelve years during his work and socially
and he gives every support to the alien's application. The Frofessor
said that he considered MARTELLI would be loyal to this country as he
had been acquitted of spying for a foreign power.

MARTELLI was considered to bs a very able man whilst employed at
Birminghan University smd he mixed well with British Subjects.

This men has been the subject of correspondence with the Security
Service under their refersnce PF.790,570/D.l.

I iy Sir'
Your cbedient servant,

(Signed) G.BLACKBOROW.,

Chief Constable




! Ext, from H.0. file M.110768 for MARTELLI rep'd 21,12465.
EAST SUSSEX POLICE

20UD

CHIEF CONSTABLE'S OFFICE,
LEWES, SusseX.

TELEPHONE : LEWES 4444 : HQ/Cl/Nat. 20575
Telax.: B87256. 13th December, 1965. T . M.110768.

o

)

¢ Wil Eved
Dear Sir,

Application for Naturalisation.
Guiseppe bnrico Gilberto MARTELLI.

I forward herewith the completed file in
connection with the above, which include reports in
duplicate from Berkshire and Birmingham FPolice, and my
Acting Detective Chief Inspector Johnstone.

In view of all the circumstances, my own view
is that the application should not be granted, as I
cannot see that MARTELLI could possibly be an asset
as a naturalised citizen to the United Kingdom.

Yours faithfully,

rv\r7z\;17 :
e
W _

The Under oecretary of State,
Home Office,

Nationality Division,
Princeton House,

271, High Holborn,

LONDON, W. C. 1.

CJ/Is.




"HOME OFFICE M (/o’/bé’. FORM A.1
BRITISH NATIONALITY ACT, 1948
APPMCATEON BY AN ALIEN FOR
OF N EURALﬁTE@N

The instructions accompanying this form must be read carefully before the form is completed.
Portions of the form which are not applicable should be struck out and initialled in every case.

1. Original name in full in
country of birth

(in BLOCK LETTERS) GIUSEPPE ENRICO GILBERTO MARTELLI

If name at birth has been
altered, give particulars and
date of alteration

Particulars of any other
name(s) used for private
purposes

Particulars of any other
name(s) used for trading or
business purposes

F.vate address ; 1 Southway, Lewes, Sussex

Occupation 5 ; i
University Senior Lecturer

Business address and/or name
and address of employers (if a
director, names and addresses
of companies concerned)

Sussex University, Falmer near Brighton,

. Country, place and date : Country

of birth ITATLY

Placa 7 pistoia
Date of Birth 6= 5- 1602

Nationality at birth Italian

Present nationality if different

if different, state how change
in nationality was made

If stateless, say how nationality
was lost

. Father’s full name in country

‘()xfnhllssLl())ertl'z LETTERS) ACHILLE MARTELLI

Present address (if living) v dead

Nationality (if dead, at time ,
of death) Italian

Mother’s full name before

marriage in country of her ,
birth (in BLOCK LETTERS) ANIAMARTA SANDRT

Present address (if living) .

Via Rabirio 1, Roma, Italy

Nationality (if dead, at time )
of death) Italian

Printed in England by E. G. Ellis & Sons, Willow Stree_t, E4, and published by HER MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

Price 6d. net (exclusive of purchase tax)

[OVER




4, St.ate if sin_gle, married, widower,
widow or divorced Married (separated)

If married, state :

Date and place of marriage Date 26-8-1945 Roma, Italy

Place

Wife’s full name before marriage Maria Vicich
(in BLOCK LETTERS)
nationality and, if living,
present address

Nationality Tta] it

Address y ; )
OR Via Gramsei 3, Pisa, Italy

Husband's full name Name
- (in BLOCK LETTERS)
and nationality Nationality

If husband or wife is dead, give
date and place of death
Date Place

If marriage dissolved, give date and

place of decree D Pl :
legal separation i B2 B Ao Pisa, Italy

5. STATEMENT REGARDING RESIDENCE OR CROWN SERVICE 5
(a) | have lived in the United Kingdom or have been in British Crown Service or partly the one an” .
partly the other, throughout the period of twelve months immediately preceding the date of th
application ; and
(b) during the seven years immediately preceding this period of twelve months have either resided in
. the United Kingdom or in a colony, protectorate or United Kingdom mandated or trust territory
or have been in British Crown Service, or partly the one and partly the other, for periods amounting
to not less than four years.

Full postal address in the United Kingdom or in a colony, From To Ye rs! Moniie
protectorate or United Kingdom mandated or trust territory (Date) (Date) =

f
280 Pershore Road, Birmingham Nov, '5¢4 Dec,. 54 O;
34 Mayfield Road, Moseley, B'ham bec 54 | June 5

vDetai|S 7 0xford Road | Junes7| Aug57

of >
fesidence _34 Mayfield Road, Moseley, B'ham Aug57 Nov58
| 1 Beakshill Road, Kings Norton,Bham|Nov58 Janéo
59 West Drive, Edgbaston, Bham5 Jan60 | Ney62
14 Fitzharris Road, Abingdon,Berks |Nov62 Feb6 4

T3y

" 3 archam nr, Abingdon Feb 64 Aug 64. 0
S Hel e BN BedEete, e o

@ - Southampton Aug 64 Oct 64 O

Southway, Lewes, Sussex Oct 64 Jul 65 O

should be stated)  lankorrating] | (Date) | (Date)

Gover
e or {

: De;?"’ (P
British

Crown

Service - - - '

Total length of British Crown Service » months

Name of country (ch:e)

During the period of residence Most european
shown above, | have visited the country for short Visi

following countries ‘ ;
Arx,Belgium ] Nov 62

If this application is granted, | intend to live in

BF 36 BRESE [IR B EARVIGUA IR BFfish Crown Service as a

—




= If the answer to Section 6, 7, 8 or 9 is none, write “NONE” in each case
* i Details of ALL PROCEEDINGS OF ANY KIND taken against you in any Civil or Criminal Court

Nature of proceedings Date | Place Result

E}:cecc:ling speed limits in Sant 622' Oetord
restricted area i
Accused of committing an act 2

e g e s B g e
b el W i o 2TSs ;

Fined

3. Causing obstruction with | hug 64

; : Abingdon i Fined
motor vehicle |

% Driving a commercial | |
vehicle at 48 m.p.h. g n 8 éS Arundel i Eined

7. Date of any composition Date of e Date of discharge
made with creditors ora bankruptcy none from bankruptcy

8. Approximate date of any previous application for naturalisation l none

.9.( ticulars of children

~

(a) Full names of children under 21 years of age . . .
(M to be registered (see para.5 of Instructions) Date of birth Place of blrth VV_here now resident

(b) Full names of other children Date of birth|  Place of birth Where now resident

Sergio MARTELLI ; 28-2-48 | Roma,Italy Pisa, Italy

Eleonora Martelli 26—8—5' Roma,I‘baly Pisa,Italy \_:;;'/J
Susanna Martelli 24-10-6Q Birmingham Southampton

10. STATEMENT REGARDING CHARACTER, ETC.

| am of good character and have sufficient knowledge of the English language. I am financially ‘solvent.

11. APPLiCATION (This application must be signed in the presence of one of the-rpersons specified in
paragraph 6 of the Instructions.)

E:t‘?:rt::d I, the undersigned to whom the foregoing particulars relate, hereby apply to the Secretary

ardilin of State for the grant of a Certificate of Naturalisation (and:forrcha:-a:egi-stmienzeffmyamin;o;\}
‘mckeh if children—as-indicated—in-section-9—(a)-above )=, (ki a /]
inapplicable : : K__//’ .
| do solemnly and sincerely declare that the foregoing particulars stated in this application
are true, and | make this solemn declaration conscientiously believing the same to be true.

If, at any time before a certificate is issued to me, the accuracy of any of the foregoing
particulars is affected by an alteration in circumstances, | undertake to inform the Secretary of
State in writing/fogthwith. :

J \J N

/ [ ——rt
7 ¥ Y/ 4 i Q0
(Signature of Applicant) L_/\ L mt/ﬁ/bfo ko (,\C 3 ’(,(/Lcuu{/\«c/()\

U

Made and subscribed this ' L

4

before meavﬁr,S\MBV\}M

o
(Signed )ﬁ;'/ \_;h’k

e
Notary Public or other authorised person specified in paragraph“:ﬁ/ ~ 0', |
of the Instructions) A Ce ‘ \\’

(State whether Commissioner for Oaths, Justice of the Pea

CAUTION. S:bsection (1) of Section 28 of the British Nationality Act, 1948, provides
that : oy ;

“Any person who for the: purpose of ‘procuring anything to be done or not to be done
under this Act makes any statement which he knows to be false in a material particular, or
recklessly makes any statement which is false in a material particular, shall be liable on

summary conviction in the United Kingdom to imprisonment for a term not exceeding
three months.” :

[OVER




REFERENCES

Mr.

M oL TOHN W
1. Name (in BLOCK LETTERS) iss > 4 Oh E&

Full postal address 968060 AU Guatl QM‘) 3 Repiie
L QAN @0 AT,
I, the undersigned, hereby state that | am a British subject by birth ; that | am a householder ; and that
| am not the solicitor or agent or a relative of GNS.E«.NF MaRELL(

I support this application from my personal knowledge of and close acquaintance with the applicant

for i .,D.........‘...4...years. | vouch for——"15 good character and loyalty and am prepared to furnish full details
about my knowledge of and acquaintance with the applicant. | have read the caution at the foot of the
preceding page.

Date....... .? 6\ NSignat_ure

l Mr i
. Name (in BLOCK LETTERS) M.ss l Wi bt £}

Full postal address e Wi

I, the undersigned, hereby state that | am a British subject by birth ; that | am a householder an  .iat”

I am not the solicitor or agent or a relative of NS0k LR

\
i)
| support this application from my personal knowledge of and close ‘acquaintance with the applicant
for..c.: e years. | vouch for :T'i_geod character and loyalty and am prepared to furnish full details :
about my knowledge of and acquaint'ance with the applicant. | have read the caution at the foot of the

preceding page. , a2
i 7 e /1A 5 <
R 4 I 4 { { { :_. N ¢

Date Signature

Mr.
M

rs. : o)
. Name (in BLOCK LETTERS) _M{sss Do Bnd ae MWSQQ s V&
‘7’*/ g '.F‘:,‘r";[/\)”ﬂ CL L AU %v(}/)’\/\/ N’ 1) )) LN

Full postal address

ALY 7L
vy

d

I, the undersigned, hereby state that | am a British subject by birth ; that | am a householder ; and that

I am not the solicitor or agent or a relative of L/LL ME LT ELL

| support this application from my personal knowledge of and close acquaintance with the applicant

years. | vouch for hT';good character and loyalty and am prepared to furnish full details

about my knowledge of and acquaintance with the applicant. | have read the caution at the foot of the
preceding page. : (AL
Date A4 / [# / 4. Signature... /'*, Hdvo /’VL\M '1'{4\56\){\

: 7

Mr. ;
: Mrs. - n 9 LSRR - .'n_g: PEH053:
. Name (in BLOCK LETTERS) Miss ...[£2.fF /@W‘ie Willam Hubehinson re
Full postal address : 14, Wesl: l?t'-.&rk'? /WE.\CC'»['
Qow( Lala b(dh

I, the undersigned, hereby state that | am a British subject by birth ; that | am a householder ; and that

| am not the solicitor or agent or a relative of

| support this application from my personal knowledge' of and close acquaintance with the applicant
; féfft:l«..........,...years. | vouch for —Ih good character and loyalty and am prepared to furnish full details
about my knowledge of and acquaintance with the applicant. | have read the caution at the foot of the

preceding page. e iy ' : ) C//;;/W-.
Date 29 6168 - Signature...... M /{/J/

ADVERTISEMENTS AND SUBQIJM APPLICATION
This form when completed should be forwarded to the Finance Officer, Home Office,
Whitehall, London, S.W.1, together with the fee of £2 payable on submission of an application
- and the appropriate page of two separate issues of any newspaper circulating in the district
in which the applicant resides, each containing (clearly marked) an advertisement in the form
shown at para. 8 of the Instructions A.l.

_(111572) Wt 3993/Ke0 EGE 12/60




CITY OF SOUTHAMPTON
Police Headquarters

ALFRED T. CULLEN, MBE, Chief Constable
The Law Courts, Civic Centre, Southampton Telex 47-527 Tel 26222

All communications to be addressed to the Chief Constable, Southampton

myzer BEW/PM/CID yourzer M.110768 CoNFipenNTia v

‘_enna—un-a~“~d&w'

24th September 1965

Giuseppe Enrico Gilberto MARTELLI

In reply to your letter dated 8th September 1965,
concerning the above-named, an applicant for naturalisation,
the referee, Professor Hutchinson, has been interviewed with
the following result

- Professor George William HUTCHINSON, 19 West- -
bourne Crescent, Southampton, 44 years, a
University Professor :

"(a) He is a natural born British subject and a
householder. :

(b) He is not the solicitor, agent or relative of
the applicant.

(c) He is of good character.

Professor Hutchinson states that he first became
acquainted with Martelli when they were both on the staff of
Birmingham University in 1955. Since that time he and Martelli
have remained good friends, both socially and professionally.

Prof. Hutchinson states that he considers Martelli to
be a perfectly reasonable type of person to have as a British
subject, and considers it a compliment to this country that
Martelli should wish to become British.

Prof. Hutchinson was rather reluctant to discuss the
applicant with my officer, in particular when asked to give his
own opinion of the man. He stated that he thought Martelli
had been subjected to enough enquiry over the past years by the
Police and made special reference to the recent prosecution
brought against him under the Official Secrets Act. My officer
formed the impression that Prof. Hutchinson thought the Police
were using this opportunity to make covert enquiries about the
applicant, and my officer endeavoured to explain to him that such
enquiries were necessary, and that they were brought about through
Martelli's application, and not through the instigation of any
other person.

Prof. Hutchinson appeared hostile towards my officer,
who endeavoured to explain the naturalisation procedure to him.

This man is known to my Special Braanch Officers as a
person who has been active within the Campaign for Nuclear Dis-
armament during recent years, his wife being Joint Secretary of
the Southampton Group until early 1964, when she resigned.

PO

The Under Secretary of State,
Home Office,
Immigration & Nationality Department,

271 High Holborn,
LONDON, W.C.1l.




Giuseppe Enrico Gilberto MARTELLI

This Group has been the subject of reports from me to the-
Security Service since 1960, the last being on 22nd February
1964. :

I am, Sir, )
Your obedient Servant,

Chief Constable

/fw f i,

The: Under Secretary of State,

Home Office,

Immigration & Nationality Department,
271 High Holborn,

LONDON, W.C.1.




EAST SUSSEX POLICE

CHIEF CONSTABLE'S OFFICE,

LEWES, SUSSEX.

(HQ/C1/5B.3369 and
TELEPHONE : LEWES 4444 our rer( HQ/C1/NAT, 3057,

TeLEx. : 87256, 3tk ) ember i B Your Rer, LD . 7Cu ’ §7¥/J o 3 .

. ) L
e AI;,'_/;,/!;,D .

H.O.Ref.: M.1107683N.119.

Dear Sir,

pondence relative
named, I f T herewith for your information a report
by my Acting uet ctive Chief Inspector Johnstone, for
the attention of Mr. D. W. Bloomfield.
full report to the Home Office respecting the

fs

above-named's application for naturalisation has today

been forwarded to the Under Secretary of State, Home
Office, Naturalisation Department.

Yours faithfully,

o
e e

Chief Constable.

The Director General,
Box No. SLJU,
arliament Street,




Fs{m 98(c) EAST SUSSEX POLICE

Your
Bix. Ref:PF.790,570/C3.C/4446.
H.0,Ref.M,110768 N,119.
MEMORANDUM H.Q. Ref: HQ/C1/SB.3369 and
AQ/C1/NAT, 3057.
Date 13th December, 19 65

From A/Det. Chief Inspector Johnstone The Chief Constable.

Application for Naturalisation.
Guiseppe Enrico Gilberto MART&LLI.

i On the 15th November, 1965, I went to 14, Great
Marlborough Street, London, where I saw Mr. BLOOMFIELD
of Box 500, From Mr. BLOUMFIELD 1 received certain
information respecting MARTELLI, and I was requested to
ask certain questions “of him when I interviewed him
respecting his application for naturalisation.

= On the lst December, 1965, when 1 interviewed
MARTELLI, I questioned him as to these matters, details
of which are given below :-

B In October, 1964, he purchased his bungalow at
1, Southway, Lewes for £3,780, He paid £500 as a down chag
payment which he borrowed from the Sussex University and 3-9.05

pays a mortgage at a rate of £18. 1. 1. per month for @~\fh~e{la
20 years to twe Lewes Building Society. The loan from ) A
the Sussex University is payable at £12 per quarter for

20 years.

L. He pays normal "Pay-as-you-earn" income tax which
is dealt with by Barclays Bank, North Street, Brighton. In
addition he states that he has paid normsl income tax in
Pisa, Rome and Brussels.

D He states that he pays his wife 130,000 Italian
lira per month, plus an insurance for her benefit of

£9. 10, O, per month, which is a life policy for £5,000
taken out with the Norwich Union Insurance Co. He
commenced this poliey in August, 1960,

6. He states that he has received money from his
mother, which is from his father's estate that she
ij:rk administers. These payments were stopped in 1963, although
W e e N \&s& he anticipates that they will resume in about a year's time.
Tor Stv~ w\en
\0ww*¢~~$ ¢ W0, e 7. Receiving of Substantial Sums of Money.
\:R (W s G \-uu
wesa (Ll & 30) (a) MARTBLLI stated that from 1954 until about 1958
he received sums of money varying between £300 and £400
per year from his mother. This money he received in
various ways, sometimes he would collect a sum when he
visited her in Rome whilst on holiday. at other times she
would give him the money when she visited him in this
A Nt country, and again occasionally by cheque to Lloyds Bank,

TR mS\-uJ- w3 vk

\\ Ossa. W WA OLA~Y

g Wi NS

ALY




CONTINUATION SHEET No

Bl o o, 5 o e

Birmingham. He added that he has somctimes received sums of
£100, £200 or £300 when his wife had been particularly
extravagant.

(8) Information of Finances over the past 5 years.

(a) He states that whilst employed by Euratom 'his

salary was approximately £3,500 per year, which he received
monthly, plus £200 per year for expenses. He was employed by
Euratom from 1962 until May, 1964.

‘ (p) Whilst working for Euratom he did raise the alimony
e arsbiams ng\¢ . to his wife to 170,000 lire per month. This alimohy is
. paid through Lloyds Bank, University of Birmingham Branch,
Wk“ﬁ$ \vJﬁhfmxi\s"““K on bhv 27th of each month, to his WlLC'S account, which is
Qo WL anb Judy e with the Banca Toscana, leJ. He supplements this by small
§§ gifts of clothing and books for the children two or three
times per year.

(e¢) Prior to his tria
to

his wife when she visited hi ife in Italy.

(9) Royalties from Books.,

(a) He states that he has received no royalties from
books recently, but between 1952 and 1959 he received the
royalties from between 2,000 and 3,000 copies at 17/- per
copy of Egsercizi & Complementi Di Fisica Sperimentale ( Cash
Editrice "Goliardica'". There were four editions, and he
" shared the royalties on the 3rd and 4th editions with Dr.
BERTA nZA a Physicist lecturerer at the University of FPisa.
3 (b) In relation to th: ' te of his deceased father he
/4 e g states that his mother 3 the sole beneficiary. The

Dot Soon Jon & e N | ootate consisted of tl s, totalling 12 - 15 rooms,
Mo dwdsd \FTuwn T the ground floor of whic& was a large chemist's shop.

5 G e T e o This property is still owned by his mother, who has
suggested to the appllcaut that if he ires more money
she wlll willing to sell one flats. The address

ES

of these flats is Piagzzale frcnvs tino, Rome, Italy.
ther is still paying death
namely Vittore MARTELLI,

g in Rome, also a
years, who lives

anation of statement made to D.0. A.G. White
on _15th May, 1963.

I said to MARTELLI "At 5.30 p.m. on Wednesday, 15th
7, 1963, you were being conveyed in a police car to
Brentwood Police Sta tlan, where you were to join another
vehicle for conveyance to Brixton Prison. On the way you
startuu to talk about your position, and what had happened
at the proceedings at Southend County Magistrates' Court




CONTINUATION SHEET No

A I e S SN RO e d

that day. You said "what is the position if I'm not

a Russian agent, but am working for somebody else ?"
The officer replied that he was not familiar with the Act
under which you had been charged, but in his opinion it
would be an offence, no matter which country you were
working for. Then you asked "For instance, if I was
working for a Common Market country as an anti-Russian
double agent, what effect would that have ?" The
police officer replied that his (the officer's) work
concerned crime, and this would be a Special Branch
matter, but in his opinion it might alter the penalty,
but the offence would still exist."

(b) I asked MART&LLI what his explanation was for
making these remarks., He replied "Because until the

moment of my actual trial I hoped that Dr., PALUMBO (my
boss in Brussels) would remember and be willing to come

1

forward and recall a conversation I had with n

which I stated to him my point of view about the
position of the person being blackmailed by {

This discussion arose in connection with

letter circulated to #HURATOM warning that &

were out trying to blackmail people, I said to rALbl“

that any blackmail should be fought by pretending to
yield to the blackmailer ' to find ouvt what the nussians
are up to, and then to turn the tables upon them. On
other occasions when he was referring to my rather
difficult family position I always told him that there
were more things troubling me than that - I gathered
the impression that he understood what my trouble was.
Therefore I feel that had he come to the trial and
explained, then people would know that I was trying to
catch the R not to help them."

(11) He vted that he was not in touch with his
wife's il

(12) I asked him whether he feared that the Russians
may execute the threat they uttered regarding the granting
of a viga to allow his wife to take the childrzm with her
to the U.S5.5.R., to which he replied "Not now, because my
wife is very wise about 1t, and also the children would
not be willing to leave Italy."

f38)¥la) T asxed him whether Russian Intelligence

Service had made any further attempts to contact him since
the trial and lc replied "No, never, but I had a peculiar
telephone call from Brussels a few weeks after by somebody
who refused to give me his name, but said he wanted to see
me, but upon my ineistence to have his name he ra

I notified my solicitor, Mr. Caelderan of Theodore GULDBE

& PARTNERS, 16, St. Lulblns le Grande, telephone MONARCH
8855) .

(b) I asked MARTELLI when and where he received this
call, and he replied "I don't remember the time of the
day, but I was at Abingdon."




(14)(a) I asked him how he carried out the R.I.S.
instructions to look after one time cypher pads.

(b) He said "I didn't look after them. I just put
them in an envelope."

I said "Where?®

replied "In the drawer of my Qesk, together
Hflv&tC papers at the office at Culham Laboratory.'

(e) I said "Were they moved from place to place and from
package to package ?"

(f) He said "No., They always stayed in a mock leather
cigarette packet holder. I am sure I never took them out
of the k older, but whether I moved them from onuAplacs to

another 1 cannot _say. T may have done. I am just wondering
whfth r I took them to Brussels sometime - I duw‘f know.. L
cannot say for sure whether I received the pads before 1
worked at Culham, but if I did they were in an envelope with
rather confidential letters from an Austrian lady which I
would not have wanted Pamela to see, and therefore if I had
them at that time I would have taken them with me only to
prevent Pamela from viewinz the letters. From the moment I
had the office in Culham - November, 1962, they remainéd in
fhe drewer of iy desk." (Sce parsgraph (18) ).

a) I asked him what the amount of legal aid was that
rented.

was gr
(b) He said "I don't know, but I paid £2,811 for

solicitors' and 4.Cs. fees, plus about £500 in Italy for

witnesses' expenses and solicitors' fees." (See paragraph

(19) ).
P L 262,

(16) (a) I asked him fo Pam 1a ROTHWELL's)address. He gave
me this as 73, Holly HilI, Bassett, South@mpton, where she

esides w1uh their daug 1ter He said that she was
lecturing in Physics at Southampton University for which she
receives a odldry of § 2,429 per year. She purchased the
house in Southampton for £7,300, having acquired a mortgage
of £6,000 payable at the rate of £38 per month. He states
that this house purchase is in both Pamela ROTHWELL's name
and his own, although he is not assisting in the payments.
Pamela ROTHWELL's father apparently paid the deposit.

(b) He normally lives at the address in Southampton
during weeckends.

(17) During the morning of 11lth November, I visited
Sussex University where I saw MARTELLI for the purpose of
receiving certain documents - passport, bank gtatcant,
etc., necessary for verification in relation to informa-
tion given on naturalisation application form.

(18) (a) Whilst examining these documents, he said, "I
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File No.

would like to explain a little more fully in relation to
the question of cypher pads."

b) I said "Go ahead"
( ) i i (o) a s Q ‘\,3\ \(\\ct
>\ wo§

(c) He said "I think that I-took them to Brussels when
I went to work for "EURATOM", on the other hand I might
have left them behind at Culham,—I-ean—say for certain !
Fha T s i Bl » o I 'c:%\\\; RGBT
\ X that I received them in the Spring or Summer of 1962. ? S
I\ . A ~ g

\\“ SO Ve have a slightly hazy recollection of these points due to  «XaX \we

W\M LT the time lapse. : \1\

) LA S

(19) He then told me that he now understood from his
solicitor that the amount of legal aid he received at his
trial was between £10,000 and £15,000,

(20)(3) MARTELLI told me that he had never been to Russia,
that his wife who has a naturs: . ;“uas¢ of the U.S5.5.R.
having lived and was e ted i *;ﬂ‘ untry from 1919 -
1939, had been there as late as 195¢ tt ending a Youth
Festival for 7/10 days. :

(“ me is wife in 1939 wh
' ity of Rome.

1f0ry to the naturalisation
ssion to the Home Office,
ask that this be forwarQ@a to the Director General,
No, 500, Parliament Street, B.O., London, S.W.1l. for
information.

have retained the papers forwarded to me by
Box 500, in case it is considered that
ther 1ﬂlOLLdt1Un is required from MARTELLI, who gave the
mpression that he was endeavouring to assist me in every
ay during my interview with him.

A/Detective Chief Inspector.




P.P. 790,570 ™\

Reference

NOTE FOR FILE

I was telephoned yesterday afternoon by Detective Inspector
Johnson of the Sussex Constabulary who wished to report that he
had now seen MARTELLI and that his full report would be sent
to the Home Office in a few days' time.

Zs Johnson told me that MARTELLI had been entirely reasonable
and co-operative - that is, he had answered all the questions

put to him, including those in my brief. Whether he had answered
themn truthfully was, of course, another matter, MARTELLI

had only demurred slightly when, in discussing his financial
standing, Johnson had asked him to produce bank statements.
MARTELLI asked if this was normal and, on being assured that it
was, he produced his last two statements. These showed that,
true to form, MARTELLI was more in the red than out of it (in
fact, quite recently he had been £800 overdrawn).

3. MARTELLI mentioned to Johnson that he had managed to get
£1500 out of the "Daily Express" shortly after his acquittal
for damages in respect of libel. He had recently learned that
"Time" magazine and "Time International™ had referred to him
when listing recent Soviet spies. He was proposing to file a
suit against both magazines and his solicitor assured him that
he would have no difficulty in getting at least £5000.

4. Johnson enquired whether he ought to incorporate the
information he had obtained from my brief in his report to the
Home Office. I said that I thought this ought to form the
subject of a separate report, but that I would take advice on
the matter and ring him back. I subsequently spoke to C.3.0/
Mrs. Keene and The latter undertook to
get in touch with Johnson to tell him that, in accordance with
Home Off'ice instructions, the report to the Home 0Office should
deal only with those matters (including financial details)
affecting the strict requirements of the naturalisation proceedings
and that a separate report should be submitted to us. The
report to the Home Office should include a reference to the fact
that such a report had been sent to us.
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D.W, Bloomfield

D.1/Inv,

9th December, 1965.
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Reference... Bl .. 199,270 o0 vnen

NOTE FOR FILE

Detective Inspector Johnson, the S.B. officer
in the BEast Sussex Constabulary who will be dealing
with the MARTELLI naturalisation interview, telephoned
me on Monday, 8th November, and agreed to come and see
me for a briefing at 2.30 on Thursday, 1lth November.

2. Johnson telephoned me yesterday to say that he
found he could not now make Thursday and we therefore
arranged for him to come at 11 o'clock on Monday ,
15th November.

D.1/Inv.

10th November, 1965.




SECRET

P.F. 790,570/D.1/DWE

8th November, 1965.

Dear Sir,

Giuseppe Enrico Gilberto MARTELLI

Please refer to our letter of 4th November, 1965.

2. Further to my telephone conversation this morning with
Detective Inspector Johnson, I send you herewith a eopy of a
note summarising the evidence given by MARTELLI himself during
the course of his trial in 1963. This is intended for Nr.
Johnson's background information., I should be grateful if

he would let me have it bagck when we meet on Thursday next.

Yours faithfully,

for Director Genseral

The Chief Constable,
County Constabulary,
EAST SUSSEX,

Enc.

DWB/AVC
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Ext.1155

PF.790,570/C.3.C/4446

4 Hovember, 1965.
H.O0. Ref: M.110768 N.119

Dear Sir,

Guiseppe Enrico Gilberto MARTELLI

Please refer to the attached form N.119
for the above-named applicant for naturalisation.

2. As you are aware in July 1963 MARTELLI
was charged with nine offences under the Official
Secrets Act and acquitted on all charges. Although
it would be inappropriate to question him on the
matters on which he wasg acquitted 2t his trial,
there are aspects of this case which may have a
bearing on his naturalisation and on which you

may wish to be briefed before interviewing MARTELLI.

3. We therefore suggest that your officer
who will be dealing with this case should contact
Mr. D.W. Bloomfield of this Service.

Yours faithfully,

for Director General.

The Chief Constable,
EAST SUSSEX CONSTABULARY.

FMK/PNS

Enc. l.




£S W
Draft LetterfMinute®® C.C. East Sussex. Grading Secret //A

Date 29,10.65

Copies to PFile Our Ref. PF.790,570/C.3.C
Pl 4446

ir Ref.
L.B. el Rebo e m.110768
For Signature by 7 . Keene. Approved by @, 3,

Guiseppe Enrico Gilberto MARTELLI

Please refer to the attached form
N.119 for the above-named applicant for
naturalisation.

2. As you are aware in July 1963 MARTELLI

was charged with nine offences underléection

T 0§ the Official Secrets Act and acquitted
on all charges. Although it would be
ﬁnappropriate to question him on the matters
on which he was acquitted at his trial there
are aspects of this case which may have a
bearing on his naturalisation and on which
you may wish to be briefed.before interviewing
MARTELLI.

3. We therefore suggest that your officer
who will be dealing with this case should
contact Mr. D.W. Bloomfield of this Service.

Yours faithfully,

for Director General.

S Form 181A/rev. 5.52/5m 6.64




Points on which MARTELLI may be guestioned in the course of his
Naturalisation Interview by the Police

His Pinances

During his trial and subsequently MARTELLI denied ever having received
payment of eny kind from the R.I.85. Our evidence suggests that this denial
is probably false. Throughout his time in the U.K., at least up to his
trial, he has had a reputation for extravagant living at a level beyond his
| apparent means., %e also know from a delicste, reliable source that on at
| least two occasions in 1963 he received a substantial sum in cash in the
U.K. from a source which remains cbscure, and that he gave his common-law
wife, Pamela ROTHWELL, to understand that the money derived in a roundabout
| way from the estate of his deceased father in Italy, We know this explanation
| to be untrue.

2. MARTELLI's financial affairs during the period of his employment with
EURATOM (April 1962-February 1964) were complex and neither Pamels ROTHWELL
nor we ourselves have had enough information about them to see them in a
clear light, Ve should therefore like to have detailed enguiries made intoe
his finsncial position over, say, the last five years, and with perticular
attention to early 1963. We want to obtain from him a elear and fully
detailed statement of all his sources of income during this period. Ve
also need to know how he received the money from the sources he mentions,
i.e. whether in cash or by cheque or transfer, and where and how it was
paid over., The aim is to equip ourselves with enough information to enable
us to decide whether HARTELLL is telling the truth about his money, and
possibly to decide whether or not he was in receipt of an R,I.8, salary., He
should not be gquestioned in such & way as ¢o allow him to guess that we
know of the two sums he received in 1963, but merely invited to give a full
aceount of his receipts.

e We should also like him to be guestioned about the alimony to his
wife , Maria, from whom he was legally separated in July 1960, Our infore
| mation is that the court order provided for an aliwony of 130,000 lire per
| month and that this sum has been paid over regularly except for the period
| Ostober 1962-July 1963 when MARTELLI himself raised the amount to 150,000

| 3ire. Ve should like MARTELLI to be gquestioned about the smount of the
alimony, the degree to which it has been varied or supplemented by other
payments, and the detalls of its conveyance, including the identification
of the aceount or accounts into which it was ultimately paid,

4, It may help to set out in general terms as follows what we already
know of the regular sources of income of MARTELLI and Pamela ROTHWELL during
1962 and 1963 (the figures are nett):

(2) His Salary

(1) Until April 1962 (University of Birmingham): rising
t0 ¢. £120 per month, including allowances;

(ii) April-October 1962 (EURATOM): c. £252
per month, including allowances;

(i11) oOoctober 1962-July 1963....( EURATOM) : e. £330
per month, ineluding daily allowance of £80 per
month. (This figure was raised retrospectively in
July 1963 to £352 per month,)

MARTELLI paid very light income tax in Brussels: it
is not known if he paid U.X. tax on his salary,

By and large his BEURATOM salary was pald into his




.

account with the Banque de Bruxelles from which transfers
| were made from time to time to his U.K. bank; but there
seem to have been occasions when he may have drawn a
salary or allowances in cash in Brussels., He is thought
| %o have been in receipt of salary from EURATOM up to the
time of his resignation in February 1964,

Pamela ROTHWELL's falapy

Pamela ROTHWELL's own salary from her employment in
| the Physics Department of the University of Birmingham
| averaged £65 per month until about October 1962 when she
| began to work part time, as a result of which her earnings
| dropped to about £40 per menth.

(ARTELLI's Income from Italy

In a statement made at the 0ld Bailey, MARTELLI said
that in 1961 his income from Italy amounted to some
120,000 lire per month (£70) made up as follows:

(i) royalties on an unidentified book that
he had written; '

(i1) a swall stipend from the University of Pisa
on whose stalf he had previously served;

{(ii4) dncome from the estate of his deceased father,

(From a delicate source we know that this
estate included premises at 55 Piazzale
Prenestine, Rome, the rent of which was
divided between MARTELLI, his mother,
brother and sister; MARTELLI's share
amounted to 260,000 lire (£150) per

annum, What further property or funds
thers may be we do net know. We should
like the questioning to clarify this,)

: MARTELLI's estimate of his Italian income has varied

| at different times and with different interlocutors from

| £600-850 per annum, It is not clear how this income reached
| him. Sometimes he seems to have received inatalments in cash
| personally from his mother.

His Remarks to Detegtive Constable Wyatt

5 Attached is a copy of a statement made b& Det. Con. A.6. Wyatt relating
to remarks and guestions put to Wyatt by MARTELLI on 15th May 1963.

6. MARTELLI should be asked to explain what he was getting at in this
conversation.

His Fear of Blackmail

I MARTELLI should be asked whether he is still in touch with his family
by his wife, Maria, and whether he still feels that the Russians might execute
the threat with which, according to his stery, they blackmailed him, i.e. that
of granting visas to allow his wife to take the children with her %o the
U.5.8.R,

8. fie should be asked if the R,I.8., has made any further attempt to get
in touch with him,

/Iv. evOeore




His Use of the One-Time Pads (0.T.Ps.)

9. In the course of his evidence at the 0ld Bailey MARTELLI said that he was
given two 0.T.Ps. by KARPEKQV in May 1962, but received no instructions except
that he was to look after them carefully. They were seized in the course of a
search of MARTELLI's office at Culham after his arrest at which time they were
contained in a cigarette-package concealment device which, together with some
private correspondence, was wrapped in a brown paper package sealed with sello-
tape. The packet was found in the drawer of MARTELLI's office desk. The
private correspondence referred to was written after October 1962 and the packet
must therefore have been made up or at least reconstituted since that time.
There is good reason to believe that MARTELLI did not always keep the .1.Fs.
and the concealment device in this hiding place and that he may in fact have
used the former or an earlier set of 0.T.Ps. for communicating with the R.I.S.

10, It is unlikely that MARTELLI will admit to having used one-time pads in
this way: we for our part do not wish the point put to him or even suggested.
All we require is to have him say how he carried out the R.I.S. instructions

to look after the 0.T.Ps., i.e. to have him say just how and where he kept them
since he received them in May 1962. We want to know if they were moved from
place to place and from package to package. The period we are particularly
anxious to cover is March/April 1963.

11, If it proves possible to raise this point in the course of general talk
about his involvement with the R,I.S. arising out of items II and III above,
this might be preferable. Otherwise, the subject might be introduced as one on
which the police have been specifically asked by the Security Service to seek
clarification (MARTELLI having in the past professed himself ready to assist the
Security Service to the limit of his capability).

The requirements set out above represent the information we should like
to obtain from the interview with MARTELLI within the framework of his ]
naturalisation proceedings. They are in no sense instructions. They are set
out as a guidance to our interests and should in no way be allowed to conflict
with Home Office instructions to officers conducting naturalisation enquiries.

26th October, 1965.
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HOME OFFICE
(NATIONALITY DIVISION),
PRINCETON HOUSE,
271, HIGH HOLBORN,
LONDON, W.C.I.

M.L5.

The following are particulars of an applicant for naturalisation. Please pass to the Chief
Constable mentioned at item 14 below any information on record with you which may assist him
in his enquiries.

APPLICANT
I. Full name (ft‘ foedpesd f"p {,«l ;?‘F(‘« ‘./_//[\Q.)/I(é'
(and aliases) ;

2. Maiden and previous married name(s) (if married woman)

Address ’C\ Lofr T

Occupation .. L fg R T y S EAH R Ao kS @ T
Place and date of birth........ (. ey oo 7,?;1.,;. ol R S
Nationality ..............s TG
. Date of first arrival in Umted Kingdom........ 8 «...fer..£..Q
‘ . Date and place of marriage, if applicable

SPOUSE
9. Full name
(andiallases)ic Pl Lo o aaonie i v o
10. Maiden and previous married name(s)
Place and date of birth
(if alien)

Date of first arrival in United Kingdom .............. ./‘

(if alien)

/

&

Form N1u1 has been sent to the Chlief Constable of ,, uskw ke M{,L‘ GAU\“"- ,,,,,,,,,
Applicant lives in the area of the Chief Constable of.............. ey e ’?- Cu‘ﬁ

(Initials)........ 5, z{%\) ........... V




PLEASE ADDRESS ALL LETTERS ON OFFICIAL MATTERS “THE CHIEF CONSTABLE, BIRMINGHAM™ AND NOT PERSONALLY.

TELEPHONE: CENTRAL 5000 . TELEX. INo. 33-121

CHIEF CONSTABLE'S OFFICE
{CRIMINAL INVESTIGATION DEPARTMENT)
P.O. BOX No. 52
NEWTON STREET

BIRMINGHAM 4
YOUR REF....

LA / :
Mo . Xs235/9147 ) 7€/ S5th July, 1965
PLEASE QUOTE THIS REFERENCE NUMBER IN YOUR REPLY

The Director General,

»-‘ Box No. 500,

Parliament Street B.O., - 73UL 1969 XA
a 1 ; KA\“ \\9 £ 2
London, S.W.1l. ") X

CEE

Dear Director,

Guiseppe MARTEI

S37a
Correspondence has been exchanged respecting the abowe

named, this resting with letter of 13th October, 1964, forwarded
to von -

MARTELLI who is now living at 1 South Way, Lewes, Sussex,
recently made an enquiry at the Aliens Office in this city
respecting his vrevious addresses in Pﬁv-mi»nr‘.r-}'lam and he stated
the reason for the enanirv was because he was applying for
British Nationality.

Yours sincerely,

Chief Constable
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CONFIDENTIAL

EXTRACT

S. Form 81B 5m 7.63

Extract for File No.:
Original in File No.:*.....

Original from :

Extract from Report on Visit to Mullard Limited, Mullard Research
Laboratories, Cross Oak Lane, Salfords, Redhill, Surrey, on
2.4.65, by B. G, Atkinson. Page L. Para XIV

sec0cevooBoD

I was informed that MARTELLI, who is now employed at Sussex
University, visited Yullard “esearch Leboratories on 26th March,
when he wes seen by Nr. Hauley, & section leader, MARTELLI was
under striet escort throughout his wisit and his movement was
confined to and from Mr. Mauley's office, The object of the
visit was to discuss chennel multipliers on which Hullards are
working. I gether that MARTELLI wrote to the Company requesting
a visit for this purpose and as these multipliers are completely
innocuous they felt they had no option but to grant his request,

12
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Reference

NOTE FOR FILE

Detective Inspector Johnston of the Lewes
Police called on me on Friday, 26th March, during
the course of the Police Conference and I explained
to him briefly the background of our request for his
assistance in regard to MARTELLI. Johnston told me
that he and his colleagues had seen MARTELLI around
from time to time since our approach to them, and he
confirmed that MARTELLI was, in fact, living at
No. 1 South Way. i'

}
N

Qo™

D.W. Bloomfield

D.1/Inv.

7th April, 1965.




RESTRICTED

Correspondence to this address must be under double cover.
The outer envelope should be addressed to:—
THE SECRETARY, BOX 500, PARLIAMENT STREET B.0O., LoNDON, S.W.1.

and not to any individual.

_ BOX No. 500,
Telephone Nos. . . . REGENT 6050 bz ool : BT AR
Sl S PARLIAMENT STREET B.O.,
LONDON, S.W.1.

Our Ref.: PFe ,‘"’%’576/;&;5{:}’{;3

" ur Ref. 5th April, 1965.

H.M. CHIEF INSPECTOR,
IMMIGRATION BRANCH,
Hovme OFFICE.

Would you please arrange for the following circular to be
cancelled : —

BARTELLI, Giuseppe Enrdico Gilberte 35.2%222

We no longer wish to maintain the

above-named entyy in HeCelel,

S. Form 387/rev. 5.62/1m 7.64
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ACT 1958 “Ju e 20272~




RESTRICTED

To be filed on
LEFT hand side ofi- |

e a—
-

PF. 190,510

SC 25396
M.110768

Immigration Branch
Home Office

3rd January 1964
To the Immigration Officer,

MARTELLI Giuseppe Enrico Gilberto .

Borns 16.5.23, Pistoia, Italy

Nationalty: Italian,
Passport: 14409068, Pei 6292@,

Location: 1L, Fi@zharrM&d 'y
s 4 )

&
Information

V 4

4 F.G. CHINCHEN
" H.M. Chief Inspector

List A
Entry for the Alien Suspect Index:
MARTELLI Giuseppe Enrico Gilberto M/16.5.23/1t/ s« o/A/SC25396

RESTRICTED




CONFIDENTIAL

‘This form should be filed with other “ extra tag” forms on the left-hand side of the
current volume of the file for so long as the request is valid. On cancellation, it
will be transferred to the right-hand side of the file.

REQUEST FOR TRAVEL CONTROL ACTION

Aliases: (To be included only if they are liable to be used on travel documents)

Born at.....PAstein. F¥al¥a ..o on (date).......... b S PO

Nationality (present)...... Ltalian,

Identity Documents

........ N.T.: zxees290m - A F o

Profession/Occupation... Nuelear Physicist &

jr‘ . . S - ’ y
Usual Address/Liocation.. 3 Fitzharry' sftoad, Abingdfn, Berkshire.. ... ...
" 4 2 : v
¥ .
,.‘; ...................... S PP R PR PR PP PR PP PR

Security Information : (e.g. “long-gbanding.member of French C.P., now official
(Background and Current) at W.F.T.W. HQrs. Jor ‘Hormer P.O.W. in Russian hands
now belig¥ed to be working for Czech 1.8.” etc.)

4

Receratiy in touch:-’with Russian Intelligence Service,

3 7

-’tct ........ e LI 50, SR A Signature of Officer.......S=

CANCELLATION

A
I -
To &4 : Please cancel the request above.

Wateris. o

For use by A.1.A
Draft circular for H.O.S.1. approved on
Dratt circular for H.O.S.1. sent to H.O. on.. 2202265 by

R O e G e B K TR | et ot ot S I N M et B by
Request to H.O. for T.I. (Green Card) sent on

W.S Form 17/rev 1.59/500 11.62




CONFIDENTIAL
ACTION REQUIRED
(Please indicate by a X in the appropriate box)

EntriEs 1IN Home OrricE SuspEcT INDEX (“G. CIRCULARS”)

(1) Reporting Action by Immigration/S.B. at suspect 8 port of arrival
or departure in the U.K. -

Action “A”—*Obtain U.K. address and particulars of foreign visas
and documents of interest, and telephone arrival or departure
to Box 500.”

Action “J”—“Without arousing suspicion, obtain U.K. address if
possible, and telephone arrival or departure to Box 500.”

(2) Restrictive Action by Immigration at U.K. ports or by U.K. Visa
Officers.

Action “R”—“Refuse Visa. Refuse Lieave to Liand.”

(Countersigned)

Action “S”—*“Refer before granting Visa.”

.q

(Countersigned)

N.B. (i) A Senior Officer’s counter31gnature is essential in requests fo1
Action “R” or “8.”

(ii) Action “S” cannot be taken in respect of holders of national
passports of countries with which the U.K. has a visa Abolition
Agreement, i.e. most NATO and non-Iron Curtain countries in
Europe, U.S.A. and Cuba.

Refer to A.1.A for details.

ENTRIES IN STOP-LISTS.

(1) Passport Office— to ensure that M.L.5 is notified of
any passport facilities which are to
be granted to a British subject.

(2) Traffic Index (Gleen Card)—to ensure that M.I.5 receives auto-
matic ex post facto notification of
the arrival in or departure from the
U.K. of an alien only.




loose Minute

Copy to: P.F. 790,570

B.3./Mr. Wilson

The N.D.0. instruction re MARTELLI alias
CORSAGE, dated 17th December, 1963, may now be

gancelled.

D.W, Bloomfield

D.1/Inv,

lst March, 1965,
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REfEPENCR. . aossissesnnonsronsufunonnsisme

‘ Date : ;-8-}'650 Number: 1pwgs 4513

Section: Do 1/ Inv,

Reterence: L+ F o 790 9?70A Subscriber :
D.1/Inv/DWB Dr, G, MARTELLI,
1, South Way

Lewes, Sussex,

Residen
Date of

S. Form 312 5m 10.64

Code 18-76




SECRET

A.4 SURVEILLANCE REPORT

Section.......... Dele/ ‘ Subject M4
‘ 3.] berto

Officer D.W.. Blog PFE. No....790,510.......

;

A4 Ref.. F.732/1535...

11 > 4145 3
Monday, 15th March.

s

Our officers checked MARTELLI's home address
Monday afternoon, 15th March but saw no sign of

il
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PF. 790,570 C@/ /8

Reference

NOTE FOR FILE

In connection with A.4 observation
on MARTELLI on Tuesday, 16th March, I have
arranged with Mr. Johnson of A.3.C. that if
they are in need of assistance, the A.4
watchers may refer to Detective Inspector
Johnston on Lewes LLll,, Johnston is the
Lewes officer who handles Special Branch
affairs,

\J
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D. W, Bloomfield

D.1/Inv,

11th March,

Code 18:76
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Copies to: P.F. 155,227 |
P.P. 790,570,/

TR A M OITDE T
STAGSHEAD

Please refer to my Briefing Sheet, dated 9th Pebruary.
//”L& &GKAV*&)

2. Ny interview 2t Culham is now scheduled for 3 p.m. on Tuesdey,
16th March. I should be grateful, thersfore, if you would mount
survelllance on HARTELLI from fairly early on Tuesday until about
2 o'clock that afternoon in order to ensure that we are informed
of his movements during that period. My only concern is that I
should be forewarned if MARTELLI sets off in the direction of
Culham.

Be I should be glad if you would arrange to have your contrel
kept regulerly informed of HMARTYLLI's whersabouts. I shall then
ring control from time to time during the day for news.

& HMARTELLI is currentiy living at 1, South Way, Lewes, where

his telephone number if Lewes 4513, I think it would be of assistance
o you if one of the watchers would meke a wrong-nusber eall to
BARTELLI on the morning of the 16%th, asking for a Mr. MARCUS (an

E, MARCUS, living at 5 Eastport Lane, Lewes, is the subscriber to
Lewes 4913).

i} ® W ° Blaoﬁf'ie }.d

Q‘lflnv.

ilth ¥arch,
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Note for file

George Johnson of the Police Liaison Section
telephoned me today to say that the local police had now
produced the information that MARTELLI was still in
possession of his Mercedes Benz YEW 600, This had been
seen in his possession. Johnson also told me that it had
been established that the car was still registered with
the Oxfordshire County Council and that his address was
given as Atomic Energy Authority, Culham.

™N

D.W. Bloomfield

D.l./Inv,

s — D

19th February, 1965.
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Note for file

When it was reported to me on Friday, 12th February, that the A.4.
reconnaissance of Brighton and Lewes had failed to locate MARTELLI's
Mercedes, I asked George Johnson of the Police Liaison Section, who
was visiting the Brighton and Lewes Police on Monday, 15th February, if
he would enlist the help of the police., It has been established already
by reference to the Oxfordshire Police that YBW 600 is still registered
in the name of MARTELLI at his Abingdon address. The licence for this
car expired on the 31lst January, 1965. No renewal, either by MARTELLI
or by any person to whom he may have sold the car has yet been received.
The East Suseex licensing records have also been searched for a trace
of this car without success.

2. George Johnson tells me that the Lewes Police will be looking out
for the car or any other car seen to be parked near MARTELLI's bungalow.

5. Both A.4. and the Lewes Police have reported that the bungalow
at 1, South Way appears at the moment to be deserted.

£
AN

. \ NA :‘,\~\'!“*\" \?\) ‘)",-\\-
SR '\\/‘\

D.W. Bloomfield

D.1./Inv.

18th February, 1965.
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Section...........: D 1/(} S, e K, Subject

Officer
A4 Ref F.732/154 ..

o I £ 5 1 - G

».12th February,. 1965.

On Friday, 12th February, we reconnoitred the
area of STAGS HEAD home address and also environs of
the University of Sussex,

2 STAGS HEAD's home is situated on the bend of
a road, It is a small cheap looking bungalow and
does not appear to have a garage. The nearest public
garage is a quarter of a mile away. To maintain
observation on this address, it would be necessary for
us to have an 0,P. in a van which could get the target
out for our crews.

3 As far as the university is concerned, there
are two exits which STAGS HEAD could use but it is
likely that he uses the main car park and he could be
teken away without a great deal of difficulty from here.

e Qur officers saw no sign of STAGS HEAD or his
car at either the university or the home address. In
fact, the latter appeared to be somewhat deserted.

5e In covering the home address, it would be

necessary to seek the co-operation of the local police
or at least to advise them of our presence,

15th February, 1965.

IDC/CMP
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""Secret -

Original OBSERVATION BRIEFING SHEET issued

Supplementary

3 A 4 ggthrough D.D.G.)

(with photo(s)— || Copies to: A.3.A — if Tow Rope/PHIDEAS/LiASCAR/ROBE in operation } without photos
put name and date .
taken on back.) W 99 29 7] 1
,y_..‘ﬁi‘ile
Section p,1/Inv. Case Officer p,w, Bloomfield Room LH/GS/GSAMR No. 315

Extn. No. LH/GS4GSMR 179 Home Tel. No.

From :

CODE WORDS. Originating Section
4 - - % to allot code for each subject. Each
Subject or Associated Subjects of Observation code to comprise two words, neither
being a colour, personal name, nor
place name. Consult A.4 and check

with R.5, before allotting.

Name (1) Giuseppe Enrico Gilberto MARTELLI PF. 290,570 Code gragsnEaD
Name (2) A 1 D Code

I’;onal Description ... | (1) (2)

@

Home address ... ...| Details to follow by telephone

.Busmess address University of Sussex,

Index No. and description Falmer.

of car(s) likely to be used

Summary of Case and Requirements
(a2) Situation
General background.

a0t benadony STAGSHEAD is a senior lecturer in the Physies Department of

S g the University of ‘Sussex,:. Pamela MARTELLI, alias ROTHWELL, hss
ot a university post at Southampton. WMARTELLI oceasionally visits the

Expected nature of Atomic Energy Authority at Culham where he used to work before he
activity ormovements. was tried at the 0ld Bailey. T

‘Sensitivity. Q\\e\m AN

(b) Mission - It is proposed tu interview a former colleague of MARTELLI at

i 1ih b opbpation: Culham on the af'ternocon of Monday, Tuesday or Wednesday, 15th, 16th

Special requirements for or 17th February. It is important that MARTELLI should not turn
observation. up at Culham while this interview is in progress. The only way we

have of ensuring that we are forewarned if this should happen is to

{c) Execution
lay on surveillance on MARTELLI on the day in question,

Type of vehicles.

Timings. .
D;T;Etg;n (Cownox); 3. It is requested that a reconnaissance be made of MARTELLI's

Technical support. home and the University of Sussex (it is, I believe, situated at
Falmer, half way between Brighton and Lewes) in preparation for a
JEAEg i kions "holding surveillance on the day chosen for the interview.
Wireless.
SEequEsmos; 4. You already have details of the two cars which MARTELLI and
Pamela MARTELLI used to own. If they still have these cars I would
expect MARTELLI to have the Mercedes and Pamela the Renault.

™y
)

\

Case accepted D.W.Bloomfield
(date)

D.1/Inv.

9th February, 1965. E/Continue overleaf
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BRITISH EMBASSY,

CORFIDENT I AL HMO3COW,
December 16, 1964.

(1612/16/12) @

: g
:Mr. Ce Jo Hs %atSon, a British nuclear

physieist on an exchange visit from the Royal
Society to the Academy of Sciences, told Kirby
the other day that he would like to place on
record xith the «mbassggﬁhe set that he knew
very *eil Giuseppi Martelli'the scientist who
was prosceuted under the Official Secrets Act.

2e lir, Watson added that the ascguaintanceship
was a social one and that although they s®&Ex Lok
werked in the same laboratories there was no
working contact between them.

(T. R, M., Sewell)

E. W, Battersby, Esq., \ewmses an Ve dax A
Security Department,
Foreign Office, Y
London’ S. W .1 & \,S\ &1 \\Q B Q\ Sy & S,

&%p.u \hlx_s\\l\\ S &\\\\g\c

“ﬁ\:’_ ‘-\\'\L}\ ‘g a we \wﬁx LSS Q\

—

\\\ag\rt\_g\ s %&\i g NS

\\;t‘xiﬂ“&ax& o5 &éﬁi\é’
CONFIDENTIAL té;ﬁ}% - i
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Reference

NOTE FOR FILE

In the course of his visit to Head Office today
Roger Lees told D.1./Inv./RCS and myself that a
contract had recently been signed between Culham and
the University of Sussex covering certain work in the
plasma physics field. This meant that MARTELLI who
is in the plasma physics section of the physics
department of the new university would be visiting
Culham more frequently than in the past.  This
development did not affect the ruling of the
Authority's chairman that MARTELLI was not to be
allowed to work at any of the Authority's establishments
or to visit these establishments on any protracted
basis.

D.1.ZInv. D.W. Bloomfield
25.11.64.




PLEASE ADDRESS ALL LETTERS ON OFFICIAL MATTERS “THE CHIEF CONSTABLE, BIRMINGHAM'™ AND NOT PERSONALLY.

& = .
C £t 'R ) . %
TELEPHONE: CENTRAL 5000 e W O 99 H | TeELEX. No. 33-121 g
CHIEF CONSTABLE'S OFFICE éﬁ
{CRIMINAL INVESTIGATION DEPARTMENT) '?

P.0. BOX No. 52 ; « F
%
NEWTON STREET /¢

BIRMINGHAM 4

YOUR REF... PF.?QO,S?O/D ek ./Inv .DWB
cio. no.. Xa235/9147 /SEEK 13th October, 1964

PLEASE QUOTE THIS REFERENCE NUMBER IN YOUR REPLY

The Director General,

* Box No. 500, Q\\

Parliament Street B.O.,
London, S.W.1l.

Dear Director,

Guiseppe MARTELLI

Please refer to previous correspondence relating to the
above named, terminating with letter from your office of lst
October, 1964.

It has been confirmed that it is Pamela MARTELLI @
ROTHWELL who has taken up a post at the University of
Southampton. The error is regretted.

Yours sincerely,

(} G BV oo

/ j Chief Constable




PF. 790,570/D.1./Inv./DWB

X.235/9147/5437
15t October. 1964,

Dear 8ir,

Guiseppe MARTELLI

Thank you for your letter of 9th September, 196k.

2. =~ I wonder if there has not been some confusion
between MARTELLI and his common-law wife Pamela MARTELLI
@® ROTHWELL. Our information, which confirms that in
your letter of 17th June last, is that the University of
Sussex announced MARTELLI's appointment as senior
legturer in Rxperimental FPhysics at the end of June.
Agcording to our information it is Pamels MARTELLI @
ROTHWELL who has taken up a post at the Unlversity of
Southampton.

Yours faithful
o \\
for Director General

¥

The Chief Constable,
City Constabulary,
BIRMINGHAM,




PLEASE ADDRESS ALL LETTERS ON OFFICIAL MATTERS

“THE CHIEF CONSTABLE, BIRMINGHAM"

AND NOT PERSONALLY.

V;

TELEPHONE: CENTRAL 5000

YOUR REF

" g 235/9147 *3 7

PLEASE QUOTE THIS REFERENCE NUMBER IN YOUR REPLY

The Director General,

CliD. NO s

Box No. 500,
Parliament Street B.O.,
London, S.W.1l.

Dear Director,

. ¢t 9
TeELEX. No. 33-121
CHIEF CONSTABLE'S OFFICE
(CRIMINAL INVESTIGATION DEPARTMENT) ,:‘ih.
P.O. BOX No. 52
NEWTON STREET
BIRMINGHAM 4

9th September, 1964

Guiseppe Enrico Gilberto MARTELLI

Please refer to previous correspondence concerning the
above named, terminating with letter from this office of 17th

June, 196k.

It has now been learned that MARTELLI has accepted a post

at Southampton University, which he will take up in the

future.

near

Yours sincerely,

Chief Constable

pulislet




Reference...LOOSE . MINUDR

| @ LS \*‘W\

i SIS

D.1/DWB PE 290570

In view of your note about MARTELLI now working in
Brighton and Pamela ROTHWELL in Southampton, I thought
you might be interested in the attached spare copy of
LYUBIMOV's travel notification. He and his wife were
meeting BOYAROV and his wife in Brighton and then driving
on to Milford-on-sea, via Southampton, where BOYAROV had
said he had to be on Saturday night.

QLLLCLAxA~£5["‘9A4) i
J«K.Law

D.1.Charts/JKL
28.7.64




NOTIFICATION OF TRAVEL

Surname
First names
Nationality
Address

Official designation
.etails of journey
Date of departure
Date of return- ... o T NIRRT AN i U | Ry R e S S
Destination .. New..Farest

Route, outward and inward .From.Embassy..country. . house=Hastings-
St.Leonards~Bexhill-Pevensey-Eastbourne-Brighton-

égi‘ffmgui {i‘ U oti'%llﬁorch’n“ ea-mewﬂi‘ OF{sst—Bour?emouth
e Y =1 g8 Oty S tef=0awKau = LnNass
efliod o trave e R b G P E Bl TLy SHougdaesy

if¥car I give Car numbeér 4

....by.car..325 .FXA; - 4259, - B2103 4 -A259 - .A27.. (around.. Ports-
mouth 42030, A288, A3%) A27, A35, B3056, B3054, A337, RER

‘Address of hotel or other place of residence if overnight stop is involved
Solent Court Hotel, lilford-on=Sea

. Signature
First gecretary

THREE COPIES OF THIS FORM SHOULD BE SUBMITTED
AND A FOURTH COPY RETAINED BY THE TRAVELLER

M6697 1636 (2)




Reference

NOTE FOR FILE

It has been suggested in the past that
MARTELLI is already employed at the University of
Sussex at Brighton. In this connection I asked
the G.P.0. if they would check to establish that
MARTELLI's re-direction notice for 10 The Gap,
Marcham, Abingdon, was still in force. Fisher
has informed me that it is still in force.

D,1./Inv, D,W, Bloomfield

1.7.64.

CODE18-76




COUNTY BOROUGH OF BRIGHTON PouceBx‘)“‘;;kf‘
- " o

ALL COMMUNICATIONS TO BE ADDRESSED TO THE ‘‘CHIEF CONSTABLE"

T ERleHIOh Eoie - i " CHIEF CONSTABLE’S OFFICE,
Telex. 87222 ;
TOWN HALL,
BRIGHTON, |,

- B

W. T. CAVEY

Chief Constable . A SUSSEX.
CID/DH/IMcH e 0P Q. .26th June 196l

Reference

2905750

Guiseppe MARTEEET °

A

With reference to my letter of
the 12th instant: I enclose a cutting from
Brighton Evening Argus of 26th June 1964, which
indicates that the appointment of the above named
has been confirmed at the Sussex University.
This cutting also includes a list of other teaching
staff to be employed at the University.

I will endeavour to obtain a complete
list 'of the staff for the forthcoming year,

Yourg faithfully,

Chief Constable,

Pirector General,
Bext 500
Parliament Street
London, S.W




Brighton Evening Argus 26.6.196)4,

University
appointments

’[‘HE University of Sussex today
announced a long list of
appointments, including Dr. G.
Martelli as_{senior lecturer in
experimental physics. %

Dr. D. A. Low will become pro-
fessor of history and dean of the
School of African and Asian
Studies; Dr. G. G. Bailey professor
of anthropology, Dr. C. R. Hiscocks
professor of international relations,
and Mr. M. J. C. Hodgart second |
professor of English. These |
appointments are from October, !

Further appointments, with
effect from next year, include Mr.
M. Cunliffe, at nresent professor of
American history and institutions
at the University of Manchester.
His appointment has been made
possible by a generous grant from
the United States Government,

The list of appointments from
October contains the names of no
fewer than 52 lecturers and assis-
tant lecturers.

The university also announce 11
further appointments as lecturers
from October of next vear, among
them Dr. J. H. Sang (at present
director of the poultry research
centre in ‘Edinburgh), Prof. David
Reisman (professor of sociology at
Harvard, to be visiting professor of
sociology to Sussex in the spring
and summer terms).

EXCHANGE

As part of the two-way univer-
sity brains exchange, Sussex is
sending two men to America. Dr.
B. E. Supple, reader in economic
history, has been appointed as
visiting professor of economic his-
tory for part of this year and next.

© Mr. L. D. Lerner, lecturer in Eng-
lish, has been appointed as visiting
professor of English at the Univer-
sity of Illinois for the same period.

Finally, Sir Willis Jackson, pro-
fessor of electrical engineering at
the Imperial College of Science and
Technology, has accepted an invita-
tion from the Sussex University to
be chairman of a working party to
advise on thé development of tech-
nological studies.

Dr. Martelli, an Italian physicist,
was acquitted at the Old Bailey in
July on nine charges brought
under the Official Secrets Act.

He was later told by the Atomic
Energy Authority that he would
not be allowed to work again at
any of its centres. Afterwards he
spent some ‘{ime coaching students
at Birmingham University.




PLEASE ADDRESS ALL LETTERS ON OFFICIAL MATTERS “THE CHIEF CONSTABLE, BIRMINGHAM' AND NOT PERSONALLY.

TELEPHONE : CENTRAL 5000 . g TELEX. No. 33-121

CHIEF CONSTABLE'S OFFICE
(CRIMINAL INVESTIGATION DEPARTMENT)
P.0. BOX No. 52
NEWTON STREET
BIRMINGHAM 4

X.23%5/91 L+7/5m;7 17th June, 1964

‘PLEASE QUOTE THIS REFERENCE NUMBER IN YOUR REPLY
The Director General,
Box No. 500,
Parliament Street B.O.,

~. London, S.W.l.

Dear Director,

Guiseppe Enrico Gilberto MARTELLI

ect of previous correspondence,

MARTELLI has been the subject
of 23rd October, 1963.

terminating with your letter

It has recently been reported in the local press here that
MARTELLI is to join the staff of the University of Sussex as a
senior lecturer in Physics. This appointment is said to have been
confirmed but not officially announced.

The report goes on to say that since his acquittal on the spy
charges MARTELLI has spent some time at the Birmingham University
coaching students. As stated in a previous letter, however, this

was not on an official basis.

Yours sincerely,

fi
I

FW/PAB 1 “2// 761 O 0

= f.‘. i




COUNTY BOROUGH OF BRIGHTON POLICE f‘:)

ALL COMMUNICATIONS TO BE ADDRESSED TO THE ‘‘CHIEF CONSTABLE"

Sty e el CHIEF CONSTABLE'S OFFICE,
Telex. 87222 = 5 =

‘ Wy TOWN HALL,
W. T. CAVEY He BRIGHTON, |,
Chief Constable v SUSSEX.
Reference CID/DH/LE
l 12th June, 1964

Dear Sir,

/[
f

PE 190 510, |,

{ Dr. Guiseppe MARTELLI J

I have to inform you that a
notice appeared in the Brighton Evening Argus
on 10th June, 1964, stating that t he above
named would be appointed as a senior physics
lecturer at the University of Sussex, Brighton,
in October, subject to confirmation,

. I enclose a press cutting from the
Brighton Evening Argus of that date.

@ i {De‘fg' - Yours faithfully,
8. Di.

il o g -
' . Chief Constabl

The Director General,
Box No. 500,
Parlisment Street B.O.,
London, S.W.1.




Brighton Evening Argus 10,6.1964,

e

DR. MARTELLI
AT SUSSEX
UNIVERSITY

AN official of the University of Sussex at Brigh-

ton confirmed last night that Dr. Guiseppe
Martelli (pictured right), of Abingdon, Berks., will
join the staff in October as a senior physics
lecturer. He said the appointment had been con-
firmed, but had not yet been officially announced.

Dr. Martelli, an Italian physicist, was found not
guilty at the Old Bailey last July on all the nine
charges against him under the Official Secrets
Act. The jury returned their verdict after a re-
tirement lasting 9hr. 47min,

Dr. Martelli was employed on research at the
Atomic Energy Authority’s laboratory at Culham,
.Oxon, until his arrest at Southend Airport.

It was announced after his acquittal that he
had been told by the Atomic Energy Authority
that he would not be allowed to work again at
any of its centres. Afterwards he spent some time
coaching students at Birmingham University. He
was on the staff of the university from 1957 to

-‘)62, first as a research fellow and later as a
cturer in the Physics Department.

@




Reference....... LOOSE. SRR anereereee

att. to PF. 790,570, vols.&
>

5 b
a

I apologise for the delay in answering your Loose liinute
The answers are as follows:

There are references to AGRAFENIN severa f the
volumes and I am having a no‘m me i is PF. which
will summarize this information. . am & aving
placed on his file a copy of a summary ol The ov:.ﬁence
oiven during the trial.

I do not think it necessary to copy this serial and
T have made a note for BURHOP's PF. which is attached. Q@V

. 2,
x SN Sl e ; o P e ¥°
Nothing in this serizl is really relevant to the pPyea weS
VARTELLI case, which is why I have taken no action on
it. I doubt if it contains any inf ation additional
to that already on the PF.s of those individuals for
whom we have records. If there is any new information
then by all means have it extrac

Yes, this rial should be copied
Yes l)l@{.

hink psrazraphs 14 to 17 should be extracted for

IIHART .

FRELIN and FARTEILI were cclleagues
inghame.

Yes, Appendix B should be copied
PF.s. I am making arrangements
surmary of evidence at the trial
UIAKOV's file.

I think only paragraph needs to be copied
ROTHWELL.

I think that all that is needed is a note on
AGRAFENIN's file. This information will be incorpor-
ated in the note referred to under (a) above.

In addition to the above will you please
674 44628, 4472, 4790, 499a,

D.1. Inves.

11-’3.640

-
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Reference..EH\... 790, 570............

Note for file.

1

en Bloomfield has reported from Culham
that on Tuesday, 2nd June, MARTELLI visited the
3

] A

establishment and had discussions with Dr. Philip
LITTLE, an employee of A.E.A. and Dr. R. MOTTIEY,
vao 1is attached to Culham from Princetown and who
holds a U.S. Atomic clearance and a gate pass for
Harwell.

2. IARTELLI's visit and contacts are known to
Harwell's security officer.

D.1. Inves. Do We Bloomfield.
664,
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FROM THE PRESS SECTION.
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DR. MARTELLI University post
Dr, Guiseppe Martelli will join the g

staff of the University of Sussex in for Dr Martelli
October as-a senior lecturer in physics,

. university official said last night. ng official of the University

Dr. Martelli, an Italian physicist, who Tast urfiseﬁi; %ﬁlgtht%l: c&n{irmed
lives at Abingdon, Berkshire, was found Marteuigof Abiarllgdonr Be;i:gﬁ%%e
Not Guilty at the Central Criminal’ - > ?

/ will join the staff in October as
Court last July on nine charges under a senior lecturer in physics.
the Official Secrets Act. He was on loan Dr Martelli, an Italian physicist,

from Euratom to the Atomic Energy s found not guilty at the Old
Authority and was employed on research tféleiiég Jclfllg’rglgst s h?rl;
at the autHority’s laboratory at Culham, : =

Oxbordehire. under the Official Secrets Act.

1 } . Before his arrest he was|
After his acquittal he was tgld. by the employed on research at tl?e
authority that he would not he allowed Atomic  Energy  Authority’s

to work again at any of its centres. é?ﬁ?éatory at Culham, Oxford-

University Martelli's job
jOb er Dr. Giuseppe Martelli, the

Ttalian-born physicist who was
0T acquitted of Official Secrets Act
M t A1z charges last year, is to be senior

ar e"I lecturer in physics at Sussex
' ‘ University. He will take up his
‘ DR. GIUSEPPE MAR- job in October.
i1 TELLI is to be a senior | —
ne:‘gmé;_m I?'élysic.s at the }
! iversity ¢ -
mLBriQ;‘ntou.b1 i Sussex,,

ast July, Martelli w
tound, nox"cuily' ai |

ailev of charg (? \A/@
Preparing fe S!D:?sfglf. /& \ }/\A,&
el e

Russia. |

MARTELLI 1A RTE@_L@TS

GETS NEW 'NEW JOB '
UNIVERSITY R GIUSEPEE

MARTELLI, the Italian-
P OST born physicist, acquitted of
charges under the Officialy
TJ)E. Giuseppe Martelli, Secrets Act last July, hasti_
40, the atomic physi- %ee_n given 2 post at Sussex
i n secrets niversity. g
gggrggeal;e;: Jouly. is to ‘ i I—tIe w‘ill ptlfg'cs?geahath :eggz
joi C iversi ecturer in S 8 :
Jog: Sxisllsejiaegr:n‘eer:l“s’émor | university  at Brighton in

légal;er B physios o e f Oclg(;l.)ell.\kartelli. who is 40, was
er.

Ttalian - born Dr. Martelli el e he S

was found not guilly z:;t the ““Bailey g}f %ﬁ;g%:s of preparing
Old Bailey on nine charges to spy for ¥
under they()fﬁcial Secrets Act. He admitted that he hgd Pgen
The jury returned their undgr.-‘blackmall pr'essgle‘ rom
verdict after a retirement of Soviet agents for two 3tealxls. ey
nine hours 47 minutes. After his acquitta the
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ority's laboratory at .Culham, stgle o;asingBritain indefinitely |
Oxfordshire, until his arrest - and it was said that he was free
;'t; ?gggthend Airport on April %o take a job. -
'lie p'leaded not guilty to
doing acts preparatory to
communicating to another
person for a purpose prejudi-
cial to the State information : N AN
calculated or intended to be A .
vusggful to an enemy. y ' ST (k
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-NOTE FOR FILE

told me today that in a
recent visit to Peter Irwin he was told that
MARTELLI had recently visited Culham and had
a long conversation with Adams. This is not
unexpected and is permissible under the
Chairman's ruling.

\

N\‘w
\ %

D.W. Bloomfield
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Reference

NOTE FOR FILE

I have new been told by Roger Lees of
the A.E.A. that MARTELLI is now working at
the University of Sussex in Brighton.
Pamela ROTHWELL is working at Southampton
University under Professor Hutchinson.

D.W, Bloomfield
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'L..cract for File No.:
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Extracted omn:............

CORSAGE

The Belgian Surete have informed us that the following official
no longer appears on the Soviet Embassy Diplomatic List. He
arrived en poste on 11th November 1959 . but his exact date of
departure is not known: -

de the name of the file owner.
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AGRAFENINE Vliadimir Alexeievitch,

Born: Moscow, 26th February 1927,

Saviet National,

Third Secretary at Soviet Embassy, Brussels,
Wife: Tamara (nee POLAGRIOLA), 4th April 1928.

ic
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NOTE FOR FILE

Mr. Fisher of the G.P.0. telephoned
me on 26th Pebruary to say that a
redirection notice had been received
from MARTELLI to take effect immediately.
The new address was to be: -

10, The Gap,
Marchanm,
Abingdon.

D.,W, Bloomfield
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